
مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کرمان اعلام کرد

کرمان رتبه سوم کشور در پرداخت 
تسهیلات روستایی
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مخالفان ورود سیمان به بورس 
 یا بی اطلاع اند یا رانت خوار

پورابراهیمی رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

ادغام اداره منابع طبیعی 
و محیط زیست ضروری است 

شاخص کل در بازار بورس )چهارشنبه، ۲۰ مرداد ماه( ۳۰ هزار و ۷۷۸ واحد رشد داشت 
که در نهایت این شاخص به رقم یک میلیون و ۴۸۴ هزار واحد رسید.

حرکت بورس به سوی 
کانال ۱.۵ میلیون واحدی

رشد ۳۰ هزار پله ای شاخص

رجبی زاده گفت: یکی از ضروریات حفظ منابع طبیعی ادغام ۲ 
ارگان محیط زیست و منابع طبیعی است که در فراکسیون محیط 

زیست مجلس در حال بررسی است.
مهدی رجبی زاده، مدیرکل منابع طبیعی استان کرمان گفت:  ۱۳ و ۳ دهم میلیون 
هکتار اراضی ملی شمال استان کرمان متعلق به منابع طبیعی است که با ۴۰۰ نیرو کار 
حفاظت از عرصه های مختلف منابع طبیعی را انجام می دهیم و این موضوع نسبت به 

مساحت زیاد عرصه منابع طبیعی قدری مشکل است.
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بیش از ۸ هزار جلد 
کتاب در طرح تابستانه 

۱4۰۰ فروش رفت
معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اســتان کرمان گفت: با اجرای طرح تابستانه کتاب ۱۴۰۰ 

تعداد هشت هزار و ۴۶۱ جلد کتاب به ارزش ۵ میلیارد و ۵۱۹ میلیون و ۴۴۱ هزار ریال در 
کتابفروشی های استان فروخته شد.

محمدجواد حسین زاده روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: ۲۴ کتابفروشی 
در طرح تابستانه کتاب ۱۴۰۰ ثبت نام و مشارکت داشــتند که ۱۹ کتابفروشی در مرکز 

استان و پنج کتابفروشی متعلق به شهرستان ها بود.

ادامه مطلب را در 
صفحه 2 بخوانید 

صفحه 2 را 
بخوانید
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تومــان  ۵۰۰ قیمــت          ۱۴۰۰ مــرداد   ۲۱ پنج شــنبه         ۱۰۴۳ پیاپــی  شــماره  چهــارم          ســال 

کرمان میزبان برگزاری کرمان میزبان برگزاری 
 روز گردشگری  روز گردشگری 

2

تقدیر مجمع 
خیرین سلامت 
کشور از دکتر 
 سعدمحمدی

صنایع، احداث نیروگاه خود تامین اشتغال بیش از ۱۵۰۰ نفر در منطقه ویژه اقتصادی رفسنجان
را اولویت قرار دهند

مجمــع خیریــن ســلامت کشــور 
ردشــیر  ا دکتــر  ز  ا پیامــی  در 
ــرکت  ــل ش ــعدمحمدی مدیرعام س
یــران در  یــع مــس ا ملــی صنا
ر  قشــا ا ز  ا یــت  حما راســتای 
ــن  ــر ای ــات مؤث ــیب پذیر و اقدام آس
ــئولیت های  ــوزه مس ــه در ح مجموع
اجتماعــی تقدیــر و تشــکر کــرد.  
اســماعیل غنیــان معــاون امــور 
خیریــن  مجمــع  اســتان  های 
یــن پیــام  ســلامت کشــور در ا
خطــاب بــه مدیرعامــل شــرکت 
یــام بیمــاری  مــس گفــت: در ا
دســتگیری  ؛  کرونــا همه گیــر 
نــی کــه تــوان  و حمایــت مدیرا
همراهــی بــا مــردم را داشــته اند 
و از امکانــات در اختیــار خــود در 
ــئولیت های  ــه مس ــل ب ــتای عم راس
نــد؛  گرفته ا بهــره  اجتماعــی 
ــژه دارد. ــکر وی ــر و تش ــای تقدی  ج

یــن  ا وی همچنیــن گفــت: در 
میــان مدیرانــی کــه در راســتای 
ر آســیب پذیر  قشــا ز ا یــت ا حما
ــری زده و  ــات مؤث ــه اقدام ــت ب دس
در ایــن شــرایط ســخت گوشــه ای از 
ــاران  ــر بیم ــب و مشــکلات را ب مصائ
آســان  نهــا  آ ده هــای  نوا خا و 
می ســازند؛ بیــش از پیــش بایــد 
ر گیرنــد. نــی قــرا  مــورد قدردا
غنیــان در ادامــه افــزود: دکتــر 
ــرکت  ــل ش ــعدمحمدی مدیرعام س
ملــی مــس ایــران از جملــه مدیرانی 
ــچ  ــیر از هی ــن مس ــه در ای ــت ک اس
همراهــی و دســتگیری دریــغ نکــرد 
و هموطنــان خوبمــان را در ایــن 
 روزهــای ســخت تنهــا نگذاشــت.
ــه  ــان خاطرنشــان کــرد: ب وی در پای
ــن مناســبت جــا دارد از طــرف  همی
ــور از  ــلامت کش ــن س ــع خیری مجم
ــع  ــی صنای ــرکت مل ــل ش مدیرعام
یــران بــه پــاس تــلاش  مــس ا
ــن  ــه در ای ــی ک ــزون و زحمات روزاف
ــکر  ــده اند؛ تش ــل ش ــوص متقب خص

ــم. ــل آوری ــه عم ــژه ای ب وی

اقتصادی  ویژه  منطقه  مدیرعامل 
حاضر  حال  در  گفت:  رفسنجان 
۲۹ واحد در منطقه ویژه با اشتغال 
یک هزار نفر در حال فعالیت هستند 
که با بهره برداری از هفت واحد دیگر 
تا سال آینده اشتغالزایی این منطقه 
به یک هزار و ۵۳۲ نفر خواهدرسید. 
مجید کهنوجی پیش از ظهر امروز 
در نشست خبری اظهار کرد: مجوز 
منطقه ویژه اقتصادی رفسنجان از 
سال ۹۰ اخذ شد و طی سه سال در 
حوزه زیرساخت ها فعالیت کردیم و 
طی هفت سال اخیر ۹۰ سرمایه گذار 

جذب شد.
اقتصادی  ویژه  منطقه  مدیرعامل 
رفسنجان عنوان کرد: ۱۵ سرمایه گذار 

به علت مشکلات اقتصادی کشور و 
مسائل ارزی و سوءمدیریت ها دیگر 
توان ادامه فعالیت ندارند که تا پایان 
سال ۱۴۰۰ فرصت دارند وضعیت خود 

را تعیین تکلیف کنند.
وی با اشاره به اینکه۳۰ واحد در منطقه 
ویژه به بهره برداری رسیده و یک هزار نفر 
اشتغال ایجاد شده است، افزود: یکی از 
سرمایه گذاران به واسطه نبود بازار کاملا 
تعطیل کرده است و در حال حاضر ۲۹ 

واحد در حال فعالیت هستند.
کهنوجی از تعطیلی واحد تولیدی 
مزرعه بیت کوین در منطقه تا اول 
شهریور به دلیل کمبود برق در کشور یاد 
کرد و افزود: هفت واحد سرمایه گذاری 
تا یک سال دیگر در منطقه ویژه 

به بهره برداری می رسد و ۵۰۰ نفر 
اشتغالزایی دارند که در مجموع میزان 
اشتغال در منطقه ویژه به یک هزار و  

۵۳۲ نفر می رسد.
وی خاطرنشان کرد: شرکت مس 
بیش از دو سال است که در خصوص 
صنایع پایین دستی ورود کرده و مخازن 
اسیدسولفوریک یکی از پروژه هایی ست 
که به واسطه وجود آن ۲۰ سرمایه گذار 
در حوزه تولید کود شیمیایی با ۶۰ 
محصول متنوع  منطقه مستقر شدند 
که ۱۰ شرکت به بهره برداری رسیده و 
۱۰ شرکت در حال ساخت و ساز هستند 
که تا یک سال آینده به بهره برداری 

می رسند.
وی عنوان کرد: مخازن اسیدسولفوریک 
با ۲۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری و 
۲۰ نفر اشتغالزایی ایجاد شده است و 
شهریور مخازن به بهره برداری می رسند.
شهردار منتخب شورای ششم رفسنجان 
در ادامه، پروژه اسیدسولفوریک را برای 
صنایع پایین دستی مس یک پروژه 
شاخص از صنایع مس نام برد و گفت: 
سرمایه گذاران مرتبط با پروژه اسید 
با توجه به اینکه زیرساخت آب و برق 
و تاسیسات موجود است می توانند با 
یک اتصال خط لوله، اسید مورد نیاز را 

بهره برداری کنند.
وی از حضور رزم حسینی وزیر صمت 
برای کلنگ زنی پروژه تولید ۹ ماده 

شیمیایی که مصرف واحد تغلیظ شرکت 
مس است یاد کرد که با یک هزار میلیارد 
تومان سرمایه گذاری و ۱۷۰ نفر نیرو در 
حال انجام است و گفت: این پروژه تا یک 
سال و نیم آینده به بهره برداری می رسد.

کهنوجی بیان کرد: نیروگاه سیکل 
ترکیبی با سه هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری و ۱۵۷ نفر نیرو مجوز 
آن اخذ شده و طی دوره سه ساله انجام و 
به بهره برداری خواهد رسید که یکی از 
زیرساخت های مهم برای سرمایه گذاری 

است.
وی در همین رابطه ادامه داد: در کنار 
تامین آب که ۵۰۰ لیتر در ثانیه از 
خط لوله انتقال آبخلیج فارس تقاضا 
دادیم و در صورت ایجاد خط ریل که 
کار مطالعات آن توسط منطقه ویژه با 
همکاری نماینده، فرماندار و شرکت 
مس انجام شده است، در صورت جذب 
سرمایه گذار یکی از مناطق ویژه دارای 
زیرساخت های خیلی خوب در کشور 

خواهیم بود.
اقتصادی  ویژه  منطقه  مدیرعامل 
شهرستان رفسنجان ابراز کرد: صندوق 
بازنشستگی مس در منطقه ویژه اقدام به 
ایجاد پروژه مونتاژ ماشین آلات معدنی 
کرده و در ۲۰ هکتار زمین در چند فاز 
کار انجام خواهد شد که با همکاری 
شرکت بلاروسی این پروژه انجام و ۵۰۰ 

نفر اشتغالزایی دارد.

محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی اعلام کرد که از نظر قانون، منطق و علم 

اقتصاد، عرضه کالاها در بورس کالای ایران به نفع اقتصاد 
کشور است و در خصوص مخالفت هایی که درباره عرضه 

سیمان در بورس کالا به گوش می رسد، دو دسته افراد دخیل 
هستند، افرادی که از روند معاملات و شفافیت موجود در 

بورس بی اطلاع اند و دسته دوم افرادی هستند که با ایجاد 
 شفافیت از رانت های کلان چند ساله محروم می شوند.

مدیر دفتر خدمات مشترکین شرکت 
می گوید:  کرمان  ای  منطقه  برق 
که  سنگینی  ضررهای  علی رغم 
به صنایع  برق  قطعی چند ساعته 
سمت  به  یک  هیچ  می کند  رد  وا
احداث نیروگاه به صورت خود تامین 
یط  شرا که  صورتی  در  ند،  نرفته ا
ء  قتضا فعلی شبکه سراسری برق ا
یع و به عنوان  ین صنا می کند که ا

یک ضرورت به  این امر بپردازند.
عمومی  بط  روا دفتر  گزارش  به 
شرکت برق منطقه ای کرمان،  در 
حالی که هنوز پیک بار سال ۱۴۰۰ 
با همه محدودیت های تامین برق 
منظور  به  است  نرسیده  یان  پا به 
ز پیک بار  برنامه ریزی جهت عبور ا
سال ۱۴۰۱به همت دفتر خدمات 
مشترکین مدیریت مصرف و وصول 
درآمد شرکت برق منطقه ای کرمان، 
ه  ولین جلسه وبینار تخصصی “را ا
ز مولدهای مقیاس  های استفاده ا
کوچک به  صورت خود تأمین برای 
صنایع” با تاکید بر برنامه ریزی به 
ین  ر داشتن ا موقع جهت در اختیا
واحدها برای پیک بار سال ۱۴۰۱ 

برگزار شد.
ین جلسه  حبیبی مدیرعامل  در ا
ز  شرکت برق منطقه ای کرمان،  ا
همه صنایع استان که  مدیریت بار 
مصرفی را بر دوش کشیده و نتیجه 
آن عدم اعمال خاموشی به مشترکین 
خانگی در بهار و تابستان سال جاری 

بود تقدیر و تشکر کرد.
میدواری کرد: با توجه  ز ا برا وی  ا
به پیش بینی های هواشناسی در 
صورت مدیریت بار در هفته جاری، 
امکان کاهش محدودیت ها پس از 

۲۲ مرداد ماه وجود داشته باشد.
حبیبی به عنوان کوتاه ترین راهکار 
کرد:  پیشنهاد  استان  یع  صنا به 
نسبت به تدارک هر میزان ظرفیت 
ز  ا استفاده  و همچنین  نیروگاهی 
نیروگاه های تجدید پذیر خورشیدی 
و بادی ) که استان کرمان از پتانسیل 
بالایی در این زمینه برخوردار است( 

اقدام نمایند.
خدمات  دفتر  مدیر  همچنین  
مشترکین، مدیریت مصرف و وصول 
درآمد شرکت برق منطقه ای کرمان 
سه ضرورت اساسی برای ضرورت 
ه در کمترین زمان  احداث نیروگا

ممکن و به صورت خود تأمین برای 
صنایع عنوان کرد.

ولین  پورغریب شاهی در اشاره به ا
بلیت  ضرورت گفت: با توجه به قا
سراسری  شبکه  بالای  اطمینان 
برق، علی رغم ضررهای سنگینی 
که  قطعی چند ساعته برق به صنایع 
به سمت  یک  هیچ  کند  می  رد  وا
احداث نیروگاه به صورت خود تامین 
نرفته اند و متکی به شبکه سراسری 
یط  برق هستند در صورتی که شرا
ء  قتضا فعلی شبکه سراسری برق ا
یع و به عنوان  ین صنا می کند که ا

یک ضرورت به  این امر بپردازند.
احداث نیروگاه های مقیاس 
کوچک، راهکار کوتاه مدت 

تامین برق
ضرورت  دومین  با  بطه  ا ر در  و  ا
فزود:  محدودیت های تولید برق  ا
، منجر شد  نا یط حساس کرو و شرا
لجاری به  ر و تابستان سا که در بها
منظور تأمین برق مشترکین خانگی 
کشور، محدودیت مصرف نسبت به 
مشترکین صنعتی و کشاورزی اعمال 
شود و احداث نیروگاه های بزرگ هم 
نیاز به زمانی بیش از یک سال دارد 
بنابراین احداث نیروگاه های مقیاس 
یک  عنوان  به  ند  می توا کوچک 
ر کوتاه مدت برای دستیابی  هکا را
به کمترین تبعات در پیک بار سال 

۱۴۰۱ برای صنایع باشد.
فزایش  ا مهندس پورغریب شاهی 
قیمت برق بر اساس بند »ز « تبصره 
ا  نون بودجه ۱۴۰۰ کشور ر ۱۵ قا
سومین ضرورت دانست و گفت: این 

فلزی،  مشترکین  مورد  در  نون  قا
باعث  پتروشیمی  و  پالایشگاهی 
شد انجام سرمایه گذاری در زمینه 
صنایع  توسط  ه،  نیروگا احداث 
مقرون به صرفه باشد به عنوان مثال  
چنانچه مشترکی فقط ۱۰ مگاوات 
از مصرف مورد نیازش را از نیروگاه 
اختصاصی خود، تامین کند بیش 
ز هزینه برق  ز ۵۰ میلیارد ریال ا ا
نه  آن صنعت کاسته  مصرفی ماهیا

می شود.
ای  منطقه  برق  شرکت  آمادگی   
کرمان برای همکاری با سرمایه گذار

مدیران  ر،  وبینا ین  ا در  همچنین 
عامل شرکت های موفق در زمینه 
احداث، مشاوره، مشارکت در احداث 
و همچنین پشتیبانی از نیروگاه های 
تولید پراکنده استان و کشور مباحث 
خود را در زمینه هزینه های احداث، 
هزینه های تولید، مشکلات، موانع، 
ز  نونی و…. استفاده ا راهکارهای قا
کنده خود تأمین  ظرفیت تولید پرا
به صنایع ارائه کردند و در ادامه  به 
ین زمینه  پرسش های صنایع در ا
توسط مدیران عامل شرکت های 
برق و همچنین مدیر دفتر  تولید 
برق  شرکت  مشترکین  خدمات 

منطقه ای پاسخ داده شد.
خدمات  دفتر  جلسه  ین  ا در 
منطقه  برق  شرکت  مشترکین 
ای کرمان اعلام  کرد: در صورت 
موافقت صنایع با سرمایه گذاری در 
این بخش، آماده  هماهنگی با سایر 
نهادهای مرتبط نظیر شرکت گاز و 

… است.
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روزنامه اقتصادی استان کرمان

آگهی مزایده  عمومی فروش۱4۰۰-۱2
 دستگاه مزایده گزار: اداره کل آموزش و پرورش استان کرمان

موضوع:   مزایده فروش اموال منقول غیر مصرفی   تحت اختیار  آموزش و پرورش  ناحیه یک شهرکرمان  طبق جدول زیر:

مهلت دریافت ، تکمیل و تحویل اسناد مزایده: از تاریخ انتشار آگهی روزنامه به مدت 10 روز کاری  از طریق سامانه ستاد ایران
جهت دریافت اسناد مزایده وسایر اطلاعات مورد نیاز  به سامانه ستاد ایران به آدرس setadiran.ir مراجعه شود 

اداره کل آموزش و پرورش استان کرمان شناسه آگهی 11۷۶۹۸۳

مبلغ برآورد پایه)ریال(عنوان پارتردیف
6.616.200.000انبار اسقاط خیابان هفده شهریور1

3.307.000.000ضایعات میدان مشتاق مدرسه شریعتی2

6.204.000.000آهن آلات و ضایعات  هنرستان اقبال لاهوری شهر کرمان3

16.127.200.000جمع

806.360.000میزا ن تضمین)ریال(

 بزرگداشت روز جهانی گردشگری ۱4۰۰ در ۵ استان منتخب برگزار می شود
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کاغذ اقتصادیکاغذ استان

رستم قاسمی: در مسکن 
و راه سابقه خدمت دارم

وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی گفت: به دلیل مسئولیتی که سابقا 
در قرارگاه خاتم داشتم با حوزه مسکن و حمل و نقل آشنایی دارم. 
رستم قاسمی ـ وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی دولت سیزدهم 
ـ در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: وزارت راه و شهرســازی یک 
وزارتخانه بزرگ است که بخشهای مختلفی اعم از جاده، ریل، حمل 
و نقل دریایی، هوایی و حوزه مسکن را شــامل می شود. بنابراین 
مسئولیت سنگینی است که امیدوارم با دعای خیر مردم بتوانیم از 

پس کارها بربیاییم و شرایط مطلوبی را ایجاد کنیم.
وی افزود: زمانی که در قرارگاه خاتم الانبیاء )ص( مسئولیت داشتم 
بسیاری از راههای کشــور، راه آهن، بنادر و برخی فرودگاهها را 
احداث کردیم. تمام بنادر کشور را ما ساختیم و در حوزه مسکن نیز 

اقدامات زیادی انجام دادیم.
وزیر پیشــنهادی راه و شهرســازی درباره برنامه هــای مدنظر 
رییس جمهور برای بخش مســکن گفت: قطعــا تلاش می کنیم 
اهداف مدنظر رییس جمهور را محقق کنیــم. فعلا در حال تهیه 

برنامه جهت ارایه به مجلس شورای اسلامی هستم.
قاسمی در پاسخ به این ســوال که در صورت رای اعتماد مجلس 
آیا ممکن است از مدیران و معاونان فعلی وزارت راه و شهرسازی 
استفاده کند؟ گفت: به هر حال دولت آقای رئیسی دولت وفاق ملی 
است و طبیعتا ما نیز با همان نگاه باید وزارتخانه را بچرخانیم. سعی 
می کنیم افراد کارآمد را بدون نگاه سیاسی و جناحی به کار بگیریم.
بنابراین گزارش، ظهر امروز ابراهیم رئیسی، لیست وزرای خود را به 
مجلس شورای اسلامی ارایه کرد که رستم قاسمی به عنوان وزیر 
پیشنهادی راه و شهرسازی معرفی شد. قاسمی متولد ۱۳۴۳ است 
که بین سالهای ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۲ وزیر نفت دولت دهم بود. در فاصله 
ســالهای ۱۳۸۶ تا ۱۳۹۰ نیز فرماندهی قرارگاه سازندگی خاتم 

الانبیاء )ص( را بر عهده داشت.

نقش رسانه ها در کاهش 
آسیب های اجتماعی را دریابیم

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان 
کرمان بر بهره گیری علمی از ظرفیت رســانه ها باهدف کمک به 

کاهش آسیب های اجتماعی در جامعه تاکید کرد.
به گزارش ایرنا، ســید مهدی قویدل روز چهارشــنبه در دیدار با 
اصحاب رسانه به مناسبت روز خبرنگار با اشاره به اینکه رسانه ها 
در کمک به رفع آسیب های اجتماعی و جرائم و نیز ارتقای رشد و 
بالندگی کشور نقش اساسی بر عهده دارند، افزود: یکی از مهمترین 
ابعاد کار در حوزه پیشــگیری از جرایم و آســیب های اجتماعی 

درحوزه آگاهی رسانی است.
وی اضافه کرد: در صورت حرکت هدفمند در حوزه اطلاع رسانی، 
در آینده بسیاری از جرایم و آسیب های اجتماعی کاهش خواهد 
یافت.به گفته این مسئول با اطلاع رسانی بموقع و نهادینه سازی 
موضوع پیشگیری از وقوع جرم و آسیب های اجتماعی، گام های 
موثری در زمینه کاهش آسیب های اجتماعی و به تبع آن کاهش 

ورودی پرونده ها به دستگاه قضایی انجام خواهد شد.
قویدل گفت: در عصر دیروز که از آن به عنوان عصر انفجار اطلاعات 
و فناوری های جدید یاد می شــود بهره گیری از ابزارهای نوین 
ممکن است به آســیب هایی برای جامعه منجر شــود و تهاجم 
فرهنگی برای جامعه و خانواده ها به دنبال داشته باشد که در این 
زمینه، رســانه ها بخوبی می توانند برای آگاهی بخشی به جامعه 
اقدام کنند.معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
کل اســتان کرمان همچنین یکی از مهمترین وظایف رسانه ها و 
روابط عمومی ها را ارتقای ســواد رسانه ای در خصوص آشنایی و 
نحوه کاربرد ابزارها و فضای جدید دانست و تاکید کرد که باید با 

تمرکز ویژه ای بر روی این مسائل کار شود.
به گفته وی معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
استان کرمان با بیش از ۴۰ برنامه محوری و براساس حرکت های 
برنامه محور خود، ارتباط و همکاری تنگاتنگی با رسانه ها دارد و در 
این زمینه به موضوع آگاهی بخشی و ارتقای آگاهی های عمومی بر 

مبنای افکارسنجی عمومی توجه ویژه ای شده است.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان 
کرمان بر همکاری و همگرایی به منظور توسعه اقدامات در حوزه 
اطلاع رسانی و آگاهی بخشی و نیز تولید محتواهای اثرگذار و فاخر 
به منظور پیشگیری از وقوع جرم تاکید کرد و ادامه داد: افکارسنجی 
عمومی مقدمه آگاه سازی است و آگاه سازی نیز جزو ذات برنامه 
های معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل 

استان کرمان به شمار می رود.

بیش از ۸ هزار جلد کتاب در طرح 
تابستانه ۱4۰۰ فروش رفت

معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
کرمان گفت: با اجرای طرح تابستانه کتاب ۱۴۰۰ تعداد هشت هزار 
و ۴۶۱ جلد کتاب به ارزش ۵ میلیارد و ۵۱۹ میلیون و ۴۴۱ هزار 

ریال در کتابفروشی های استان فروخته شد.
محمدجواد حسین زاده روز چهارشــنبه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا افزود: ۲۴ کتابفروشــی در طرح تابستانه کتاب ۱۴۰۰ ثبت 
نام و مشارکت داشــتند که ۱۹ کتابفروشی در مرکز استان و پنج 

کتابفروشی متعلق به شهرستان ها بود.
وی بیان کرد: این طرح از نهم تا ۱۵ مرداد همزمان با سراسر کشور 
در کتابفروشی های متقاضی استان کرمان اجرا شد که در آن کتاب 
های کودک و نوجوان، عمومی و دانشــگاهی بــه معرض فروش 

گذاشته شد.
معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
کرمان اظهار داشت: در این دوره از طرح تابستانه کتاب ۲۰ درصد 
یارانه با اعتباری حدود ۶ میلیارد تومان از سوی وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامی برای خریداران اختصاص پیدا کرد.
وی با اشاره به افزایش ۵۰ درصدی اعتبار خرید در طرح تابستانه 
کتاب امسال ادامه داد: ســقف مجاز خرید کتاب برای هر خریدار 
از ۲۰۰ هزار تومان به ۳۰۰ هزار تومان نسبت به طرح های قبلی 

افزایش یافت.
حسین زاده گفت: طرح تابســتانه کتاب ۱۴۰۰ هجدهمین دوره  
طرح های فروش کتــاب فصلی بود که در ترویــج کتابخوانی به 
اجرا گذاشته شده است و با توجه به شیوع کرونا با استقبال خوب 

شهروندان همراه بود.

بیمارستان کانکسی واقع در محوطه بیمارستان 
پاستور شهرستان بم روز چهارشنبه با ظرفیت ۴۴ 
تخت و بیش از پنج میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان 

اعتبار راه اندازی شد.
به گزارش کرمان نو، دکتر مازیار اویسی روز چهارشنبه در حاشیه 
افتتاح این بیمارستان به خبرنگار ایرنا گفت: ظرفیت بیمارستان 
یاد شده ۴۴ تخت دارد که برای ایجاد آن بیش از ۵ میلیارد و ۲۰۰ 

میلیون تومان هزینه شده است.
او افزود: این بیمارستان در محوطه پاستور قرار دارد و تنها برای 
بیماران کرونایی مورد استفاده قرار نمی گیرد بلکه در شرایط 
بحرانی نیز از آن استفاده خواهد شد و استفاده از آن تنها مختص 

به دوره کرونا نخواهد بود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی بم ادامه داد:نگرانی در شرق استان 
به دلیل کمبود فضای درمانی وجود داشت و برای راه اندازی این 

بیمارستان از کانکس های زمان زلزله استفاده شده است .
به گفته او این بیمارستان در دو فاز  راه اندازی خواهد شد که در 
هر فاز آن ۴۴ تخت وجود دارد یعنی به طور جمع ۸۸ بیمار در این 

فضا بستری خواهد شد.
دکتر اویسی تاکید کرد : برای راه اندازی این بیمارستان مبلغ دو 
میلیارد تومان توسط خیرین برای تجهیزات غیر درمانی از جمله 

گرمایشی و سرمایشی ، تخت، کپسول ، تشک هزینه شده است .
رئیس دانشگاه علوم پزشکی بم توضیح داد: همچنین از اعتبار کلی 
مبلغ سه میلیارد تومان تجهیزات درمانی مانند ونتیلاتور ،الکترو 
شوک ، تشک مواج و پمپ سرم  و… توسط وزارت خانه به دانشگاه 
اهدا شده است.او می گوید برای  بهسازی کانکس ها و تاسیسات و 

آب و برق از محل اعتبارات دانشگاه هزینه شده است .
اویسی افزود: نگران افزایش روند بیماری بعد از مراسم های 
عزاداری هستیم زیرا به دلیل تجمعات پیش رو یکسری مراسم 
های عزاداری در فضای مجازی دیده شده که بدون رعایت پروتکل 

ها در حال برگزاری است
در پایان این مراسم توسط حجت الاسلام دانشی امام جمعه، 
هادی شهسوار پور فرماندار ، رئیس دانشگاه علوم پزشکی بم و 
جمعی از مسئولین شهرستان از پرستاران و کادر درمان که در 
خط اول مبارزه با ویروس کرونا قرار دارند با اهدای لوح تقدیر و 

تشکر بعمل آمد.

وزارت  گردشگری  معاون  ایرنا-  تهران- 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: 
بزرگداشت روز جهانی گردشگری ۱۴۰۰ از ۶ تا 
۱۱ مهر، در ۵ استان منتخب اردبیل، کردستان، کرمانشاه، کرمان 
و فارس به عنوان نمایندگان مسیرهای جدید و سنتی گردشگری 
کشور برگزار می شود.به گزارش گروه فرهنگی ایرنا از روابط عمومی 
معاونت گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی، ولی تیموری گفت: با توجه به برنامه ریزی انجام 
شده و استقبال ادارات کل استانی جهت برگزاری مراسم روز 
جهانی گردشگری ۱۴۰۰، این موضوع در دومین نشست شورای 
سیاست گذاری مراسم بزرگداشت روز جهانی گردشگری  مطرح 
و با میزبانی استان های منتخب موافقت شد.معاون گردشگری 
وزارت میراث فرهنگی افزود: بنا بر این تصمیم استان اردبیل در 
ششم مهر، استان های کردستان و کرمانشاه به صورت مشترک 
در منطقه اورامانات/ هورامان در هشتم مهر، استان کرمان در دهم 
مهرو استان فارس در یازدهم مهر، میزبان مهمترین رویداد صنعت 
گردشگری کشور هستند.تیموری در تشریح سیاست ها و برنامه های 
مورد نظر برای روز جهانی گردشگری اظهار کرد: طبق رویکرد 
سال های اخیر، وزارت گردشگری در تلاش بوده است تا با استفاده 
از رویدادهای مهمی همچون روز جهانی گردشگری در راستای 
معرفی مناطق کمتر شناخته شده و با جلب توجه مقامات محلی 
و مردم برای اهمیت دادن به مقوله گردشگری در برنامه ریزی های 
استان و یا شهر خاصی اقدام کند.وی افزود: در همین راستا انتخاب 
استان های اردبیل، کرمانشاه و کردستان در چارچوب سیاست 
تعریف مسیر جدید گردشگری در شمال غرب کشور است که 
امسال با ثبت جهانی منطقه اورامانات/ هورامان در فهرست میراث 
جهانی یونسکو، برگزاری این رویداد ملی به طور حتم در توسعه و 
رونق گردشگری این منطقه تاثیر قابل توجهی خواهد داشت.معاون 
گردشگری یادآور شد: از سوی دیگر، استان های کرمان و فارس نیز 
در امتداد مسیر سنتی و تاریخی گردشگری کشور واقع شده اند و 
جا دارد به موازات تعریف مسیرهای جدید گردشگری همچنان در 

محل توجه بیش از پیش قرار گیرند.

رییـس اداره نظـارت بر اماکـن عمومی 
اسـتان کرمان، بیشـترین علـت اخطار 
و پلمـب واحدهـای صنفـی را عـدم 
نـه  حضـور متصـدی و نداشـتن پروا

کسـب اعـلام کـرد.
لدینـی"  ا شـمس  سـرهنگ"احمد 
چهارشـنبه ۲۰ مردادمـاه بـا بیـان 
اینکـه در سـال  گذشـته از بیـش از 
۴۱۰۰ واحـد صنفـی کرمـان بازدیـد 

شـده، گفت: ایـن آمـار در چهـار ماهـه اول سـال جـاری  بـه عـدد ۳۸۱۷ مورد 
رسـیده اسـت.

 وی از اعـلام اخطار بـه ۱۷۳۹ واحـد صنفی در سـال گذشـته خبـر داد و افزود: 
این آمـار در چهـار ماهـه اول امسـال ۱۳۹۱ مورد بوده اسـت.

شـمس الدینی آمار پلمپ واحدهای صنفی سـال گذشـته را ۳۲۶۳ مـورد اعلام 
و تصریـح کرد: ایـن آمار در سـال جـاری ۳۱۴ مـورد و بیشـترین علـت اخطار و 
پلمـب واحدهـای صنفـی عـدم حضـور متصـدی، تداخل صنفـی، عـدم معرفی 

مباشـر، نداشـتن و یـا عدم تمدیـد پروانه کسـب بوده اسـت.
رییـس اداره نظـارت بر اماکـن عمومی اسـتان کرمـان همچنین دربـاره انتخاب 
نـام بـرای واحدهـای صنفـی گفت: اسـامی کـه واحدهـای صنفـی انتخـاب می 
کنند باید ابتدا از سـوی اداره کل فرهنگ و ارشـاد اسـلامی تایید شـوند و سپس 
اداره نظـارت بـر اماکـن عمومـی نیز بـر تابلـوی نهایـی بـرای نصب نظـارت می 

کند تا مطابـق با نامـه تاییـد اداره کل فرهنگ و ارشـاد اسـلامی باشـد.

گرچه از تندی روند گرانی روغن کم شده ولی این کالا همچنان بیشترین افزایش قیمت 
را بین کالاهای خوراکی به مصرف کنندگان تحمیل مــی کند و افزایش قیمتی بیش از 
۱۲۸ درصد دارد؛ کالایی که واردات آن چشمگیر و از دریافت کنندگان ارز ترجیحی است.

به گزارش ایسنا، روغن از اقلام مصرفی مردم و از جمله کالاهای اساسی وارداتی است که 
از نیمه دوم سال گذشــته بازار آن در کنار افزایش قیمت با کمبودهایی مواجه و از جمله 

کالاهایی بود که در مدتی، مردم برای تامین آن صف می کشیدند.
این در حالی است که اکنون در آخرین آمار رسمی در مرکز آمار ایران نشان می دهد که 
میزان افزایش قیمت روغن جامد و مایع بین ۹۲ تا ۱۲۸ درصد است؛ به طوری که هر بطری 
۹۰۰ گرمی روغن مایع که در تیرماه سال گذشته حدود ۸۹۰۰ تومان به طور متوسط قیمت 
داشته در خردادماه امسال به ۱۶ هزار و ۶۰۰ و در تیرماه به ۱۷ هزار و ۲۰۰ تومان رسیده و 
حتی تا ۲۳ هزار تومان هم فروش رفته است.براین اساس روغن مایع نسبت به خردادماه ۳.۴ 
و در مقایسه با تیرماه پارسال بیش از ۹۲ درصد گران شده است.اما روغن جامد که همواره 
افزایش قیمت بیشتری نسبت به روغن مایع در این مدت داشته در تیرماه پارسال هر یک 
کیلوی آن به طور متوسط ۹۵۰۰ تومان بوده که برای خرداد امسال به ۲۲ هزار و ۴۰۰ و در 

تیرماه تا مرز ۳۰ هزار تومان هم پیش رفته است.
گرچه روغن جامد در مقایسه با خردادماه سال جاری ۲.۶ درصد کاهش قیمت داشته، ولی 

رشد آن نسبت به پارسال حداقل ۱۲۸ درصد بوده است.
از صدر گرانی پایین نمی آید

روند تغییرات قیمت روغن از این حکایت دارد که در چند ماه گذشته این کالا همواره درصد 
افزایش قیمت قرار داشته و در مواقعی تا بیش از ۱۴۰ درصد گران شده است. به تدریج از 
میزان افزایش قیمت آن کاسته شده ولی  همچنان بیشترین افزایش قیمت را در بین اقلام 

خوراکی به خود اختصاص داده است.

بـا آغـاز مـاه محـرم و در قالـب طرح 
نه  آشـپزخا  ۷۲ حسـینی،  اطعـام 
د در اسـتان  مـدا توسـط کمیتـه ا
یحیـی  شـد.  نـدازی  ه ا ا ر کرمـان 
د  مـدا صادقـی مدیـر کل کمیتـه ا
فتتـاح  اسـتان کرمـان در مراسـم ا
اطعـام  نه های  آشـپزخا نمادیـن 
حسـینی در شـهر اختیارآبـاد کرمان 
اظهار داشـت: مـردم مومـن و عزادار 

هرسـاله با آغاز مـاه محرم اقـدام به پهن کـردن سـفره های نـذری می کردند 
که بـا توجه بـه شـرایط ایجاد شـده بر اثـر ویـروس کرونـا اجرای سـفره های 

اطعـام بـرای همـه امکانپذیـر نیسـت.
وی عنـوان کرد: بـر ایـن اسـاس کمیتـه امـداد در ایـام مـاه محـرم و صفر با 
دریافـت مجوزهایـی از دانشـگاه علـوم پزشـکی و بـا رعایـت پروتکل هـای 

بهداشـتی آشـپزخانه هایی را در سـطح اسـتان دایـر می کنـد.
صادقـی خاطرنشـان کـرد: امسـال همزمـان با آغـاز مـاه محـرم بـه نیابت از 
۷۲ تـن شـهدای کربـلا اقـدام بـه راه انـدازی ۷۲ آشـپزخانه اطعام حسـینی 
در سـطح اسـتان کـرده اسـت کـه غـذای گـرم توسـط خیـران بـا رعایـت 
پروتکل هـای بهداشـتی در ایـن آشـپزخانه طبـخ و بیـن نیازمنـدان توزیـع 

خواهـد شـد.
مدیـرکل کمیتـه امـداد اسـتان کرمـان در ادامـه از توزیع سـبد کالا توسـط 

خیـران در ایـام مـاه محـرم و صفـر بیـن نیازمندان اسـتان خبـر داد.

بیشترین علت اخطار و پلمب واحدهای 
صنفی در کرمان چیست؟

روغن ارز 42۰۰ می گیرد، ولی 
از صدر گرانی پایین نمی آید!

راه اندازی 72 آشپزخانه 
طرح اطعام حسینی در کرمان

قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید روز چهارشنبه)چهارشنبه، ۲۰ مردادماه( در بازار تهران با 
افزایش ۳۰۰ هزار تومانی نسبت به روز سه شنبه به رقم ۱۱ میلیون و ۵۸۰ هزار تومان رسید. 

به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، در ســاعت ۱۳ و ۳۰ دقیقه روز چهارشنبهارزش هر قطعه سکه تمام 
بهار آزادی طرح جدید با افزایش ۳۰۰ هزار تومانی نسبت به روز سه شنبه به رقم ۱۱ میلیون و ۵۸۰ هزار 
تومان رسید و سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز ۱۰ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان معامله شد.همچنین روز 
چهارشنبهنیم سکه بهار آزادی پنج  میلیون و ۸۵۰ هزار تومان، ربع سکه سه میلیون و ۶۵۰ هزار تومان و 
سکه یک گرمی ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان قیمت خورد.علاوه بر این، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای 
۱۸ عیار به یک میلیون و ۱۰۱ هزار تومان رسید. قیمت هر مثقال طلا نیز چهار میلیون و ۷۷۳ هزار تومان 
شد.همچنین هر انس جهانی طلا نیز روز چهارشنبهیک هزار و ۷۳۳ دلار و ۶۳ سنت قیمت خورد.به گزارش 
ایرنا، مهم ترین عوامل موثر در رشد قیمت طلا و سکه، بالا رفتن دلار و انس جهانی است. بر این اساس قیمت 
دلار هفته گذشته وارد کانال ۲۵ هزار تومان شد و اکنون برای کانال ۲۶ هزار تومان خیز برداشته است. بهای 

انس جهانی نیز که در حدود یک هزار و ۷۹۵ دلار بوده، اکنون  به رقم یک هزار و ۷۳۳ دلار رسیده است.

افزایش  3۰۰ هزار تومانی سکه 
در سایه افزایش قیمت دلار و انس جهانی 

نرخ دلار در صرافی های بانکی )چهارشنبه، ۲۰ مردادماه( با ۲۷۸ تومان افزایش در مقایسه با روز گذشته 
به ۲۵ هزار و ۹۳۴ تومان رسید.به گزارش روز چهارشنبه خبرنگار اقتصادی ایرنا، قیمت فروش یورو در 
ساعت ۱۳ و ۲۰ دقیقه روز چهارشنبهدر مقایسه با روز گذشته با ۲۲۳ تومان افزایش به ۳۰ هزار و ۴۱۱ 
تومان رسید.روز چهارشنبهقیمت خرید هر دلار ۲۵ هزار و ۴۲۰ تومان و نرخ خرید هر یورو نیز ۲۹ هزار و 
۸۰۸ تومان بود.علاوه بر این، نرخ خرید دلار در بازار متشکل ارزی ۲۵ هزار و ۱۲۰ تومان و نرخ فروش آن 
۲۵ هزار و ۳۴۸ تومان اعلام شد.نرخ خرید یورو در این بازار ۲۹ هزار و ۴۴۳ تومان و نرخ فروش آن نیز ۲۹ 
هزار و ۷۱۰ تومان اعلام شد.همچنین در سامانه نیما در معاملات روز سه شنبه، حواله یورو به قیمت ۲۶ 

هزار و ۶۲۱ تومان فروخته و حواله دلار به قیمت ۲۲ هزار و ۷۱۲  تومان معامله شد.
به گزارش ایرنا، دلار از هشتم خردادماه وارد کانال ۲۳ هزار تومان شد و در این فاصله به سوی کانال ۲۴ 
هزار تومان خیز برداشــت، اما دوباره کاهش یافت و در کانال ۲۳ هزار تومانی در نوسان بود و طی هفته 
گذشته همواره در قیمت ۲۵ هزار تومان نوسان داشته اســت و آرام آرام به سمت کانال ۲۶ هزار تومان 

در حرکت است. 

دلار در آستانه ورود 
به کانال 2۶ هزار تومان  

روز گذشته  شاخص فرابورس نیز بیش از ۴۲۳ واحد افزایش داشت و بر روی 
کانال ۲۱ هزار و ۲۱۲ واحد ثابت ماند. همچنین در این بازار ۶ میلیارد و ۸۳ 
میلیون برگه ســهم به ارزش ۱۰۰ هزار و ۷۹۸ میلیارد ریال دادوستد شد. 
دیروز نماد پلیمر آریا ساسول )آریا(،  پتروشیمی مارون )مارون(، سنگ آهن 
گهرزمین )کگهر(، فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، شــرکت سرمایه گذاری 
صبا تامین )صبا(، پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، سهامی ذوب آهن اصفهان 
)ذوب(، شرکت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، صنعتی مینو )غصینو( و فرابورس 
ایران )فرابورس(، گروه توســعه مالی مهر آیندگان )ومهان(، پالایش نفت 
لاوان )شــاوان( و تولید نیروی برق دماوند )دماوند( تاثیر مثبت بر شاخص 

فرابورس داشتند.
همچنین مجتمع تولید گوشــت مرغ ماهان )زماهان(، توسعه مسیر برق 
گیلان )بگیلان(، کشتیرانی دریای خزر )حخزر(، پخش البرز )پخش( و شیر 
پاستوریزه پگاه فارس )غفارس( تاثیر منفی بر شاخص فرابورس همراه بودند.

آخرین وضعیت شاخص فرابورس

افتتاح بیمارستان 
کانکسی در بم

بزرگداشت روز جهانی گردشگری ۱4۰۰ در ۵ استان 
منتخب برگزار می شود

کرمان میزبان برگزاری روز 
گردشگری

خبر

خبر

بازار و بورساخبار شرکت هاخبر

مدیر نمایندگی ســتاد دیه استان کرمان 
گفت: امسال با همکاری هیئت های مذهبی 
طرح "هر هیئت، یک آزادی" در اســتان 
دنبال می شود و هدف اصلی این طرح آزادی 

زندانیان جرائم غیرعمد است.
"سیدحجت الله موسوی قوام" در نشست 
هیئت امنای ستاد دیه استان کرمان با اشاره 
به اینکــه در حال حاضــر ۱۶۸ مددجوی 
جرایم غیرعمد در زندان های استان حضور 
دارند، گفت: در حال حاضر زندانی بدهکار 
دیه در زنــدان های اســتان کرمان وجود 

ندارد.
وی افــزود: در ســال گذشــته بــه دلیل 
محدودیت های ناشی از شیوع بیماری کرونا 
و کاهش پخت و توزیع نذورات در ماه محرم، 
خیران بخشــی از نذورات خود را به آزادی 
زندانیان جرایــم غیرعمد اختصاص دادند 
که در این رابطه ۳۰۰ میلیون تومان به ستاد 
دیه اختصاص یافت.موسوی قوام ادامه داد: 
امسال نیز این کار در قالب "هر هیئت، یک 
آزادی" دنبال می شــود و هدف اصلی این 
طرح آزادی زندانیان است و حتی اگر آزادی 
زندانی بدون پرداخت مالی و با جلب رضایت 
شاکی آزاد شــود نیز در حقیقت هدف این 
طرح محقق شده اســت.وی عنوان کرد: 
از مجموع مددجویــان جرایم غیرعمد در 
زندان های استان کرمان ۹۴ مورد مربوط 
به چک، ۶۰ نفر مربوط به مهریه و ۱۴ نفر 
مربوط به نفقه هســتند.مدیر نمایندگی 
ستاد دیه استان کرمان با بیان اینکه ۱۱ نفر 
از مددجویان جرایم غیرعمد استان کرمان 
از سال ۹۸ در زندان هستند، تاکید کرد: از 
ابتدای سال جاری تاکنون ۱۱۶ مددجوی 
جرایم غیرعمــد وارد زندان های اســتان 

کرمان شده اند .
به گزارش ایســنا، "یدالله موحد" رییس 
کل دادگستری استان کرمان نیز در این 
نشست ضمن تاکید بر این مطلب که در 
ستاد دیه باید هوشــمندانه فعالیت کرد، 
گفت: باید با شناخت دقیق از مددجویان 
جرایم غیرعمد و وضعیت و عقبه کار آنها 
نسبت به ارائه کمک های ستاد دیه به این 

قشر اقدام کرد.
"یدالله موحد" در نشست هیئت امنای ستاد 
دیه استان کرمان با اشاره به اینکه ستاد دیه 
با تشریح وضعیت زندانیان جرائم غیرعمد 
و مشکلات آنها می تواند در راستای جلب 
کمک های مردمی برای آزادی آنها اقدامات 
اثرگذارتری انجام دهد، اظهار کرد: در حال 
حاضر بیان کلی مسائل با اقبال چندانی روبه 
رو نمی شود و با انتخاب سوژه های مناسب، 

می توان جریان سازی کرد.

شاخص کل در بازار بورس )چهارشنبه، ۲۰ 
مرداد ماه( ۳۰ هزار و ۷۷۸ واحد رشد داشت 
که در نهایت این شاخص به رقم یک میلیون و 

۴۸۴ هزار واحد رسید.
به گزارش ایرنا، در معاملات روز چهارشنبه 
بیش از ۱۱ میلیارد و ۱۴۷ میلیون سهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار بــه ارزش ۹۸ هزار و ۸۱۰ 

میلیارد ریال داد و ستد شد.
همچنین شاخص کل )هم وزن( با چهار هزار 
و ۱۶۲ واحد افزایش به ۴۲۲ هزار و ۳۳۱ واحد 
و شاخص قیمت )هم وزن( با دو هزار و ۶۳۰  

واحد رشد به ۲۶۶ هزار و ۸۳۲ واحد رسید.
شــاخص بازار اول ۲۴ هــزار و ۱۷۲ واحد و 
شاخص بازار دوم ۵۶ هزار و ۹۴۲ واحد رشد 
داشتند.علاوه بر این در بین همه نمادها، نماد 
صنایع پتروشــیمی خلیج فارس )فارس( با 
سه هزار و ۹۱۹ واحد، فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد( با سه هزار و ۵۶۴ واحد، شرکت سرمایه 
گذاری تامین اجتماعی )شستا( با دو هزار و 
۳۲۶ واحد، ملی صنایع مس ایران )فملی( با 
دو هزار و ۱۳۵ واحد، گروه صنعتی و معدنی 
گل گهــر )کگل( با یک هــزار و ۵۳۹ واحد، 
پتروشیمی پارس )پارس( با یک هزار و ۴۹۴ 
واحد، نفت و گاز پتروشیمی تامین )تاپیکو( با 
یک هزار و ۴۳۶ واحد، شرکت سرمایه گذاری 
غدیر )وغدیر( با یک هزار و ۲۷۸ واحد و پالایش 
نفت اصفهان )شپنا( با یک هزار و ۱۵۱ واحد 

تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل گروه صنعتی پاکشو )پاکشو( با ۱۵۴ 
واحد، فرآوری معدنی اپال کانی پارس )اپال( 
با ۸۹ واحد، گروه دارویــی برکت )برکت( با 
۸۹ واحد، معدنی دماوند )کدما( با ۷۸ واحد، 
شرکت سرمایه گذاری سهام عدالت استان 
خراســان رضوی )وســرضوی( با ۷۸ واحد، 
لابراتور داروسازی دکتر عبیدی )دعبید( با ۵۹ 
واحد، شرکت سرمایه گذاری البرز )والبر( با ۵۴ 
واحد و خوراک دام پارس )غدام( با ۵۴ واحد 

تاثیر منفی را بر شاخص بورس داشتند.
برپایه این گزارش، روز چهارشنبه نماد سپید 
ماکیان )سپید(، شرکت سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شســتا(، فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد(، لیزینگ کارآفرین )ولــکار(، گروه 
دارویی برکت )برکت(، ملی صنایع مس ایران 
)فملی( و پالایش نفت اصفهان در نمادهای 

پُرتراکنش قرار داشتند.

رجبی زاده گفت: یکی از ضروریات حفظ منابع طبیعی ادغام 
۲ ارگان محیط زیست و منابع طبیعی است که در فراکسیون 

محیط زیست مجلس در حال بررسی است.
مهدی رجبی زاده، مدیرکل منابع طبیعی استان کرمان گفت:  
۱۳ و ۳ دهم میلیون هکتار اراضی ملی شمال استان کرمان 
متعلق به منابع طبیعی است که با ۴۰۰ نیرو کار حفاظت از 
عرصه های مختلف منابع طبیعی را انجام می دهیم و این موضوع 
نسبت به مساحت زیاد عرصه منابع طبیعی قدری مشکل است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری شمال استان کرمان با اشاره 
به آتش سوزی در عرصه های منابع طبیعی این موضوع را بحث 
مهم این روز های عرصه های منابع طبیعی عنوان کرد و گفت: 
کاداستر اراضی ملی و اخذ سند تک برگ یکی از کار هایی است 

که هم اکنون در حال اجرا است.
او با اشاره به اینکه اجرای طرح کاداستر به صورت مستقیم و 
غیر مستقیم بر زندگی مردم تاثیر گذار است، افزود: کاداستر 
اراضی ملی در شمال استان کرمان به حدود ۹۲ درصد رسیده 

است.
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری شمال استان کرمان با 
اشاره به اینکه باید ۶ میلیارد مترمکعب روان آب ها را در استان 
کرمان مدیریت کنیم، تصریح کرد: این موضوع باعث احیای 

قنوات و تغذیه سفره های آب زیر زمینی می شود.
او با اشاره به اینکه بیلان آب در استان کرمان منفی ۹۰۰ متر 
مکعب است، پیشنهاد داد در مورد مدیریت آب باید مرکز 
دیسپاچینک داشته باشیم و آب چاه های کشاورزی به کنتور 
هوشمند مجهز شوند که از این طریق می توان بر آب حاکمیت 
کرد و براساس آن کشت محصولات کشاورزی را با توجه به 

میزان آب مدیریت کرد.
رجبی زاده در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان اینکه 
در دنیا تنها ایران است که ۲ ارگان برای حفظ منابع طبیعی 
و محیط زیست دارد که این موضوع گرچه مزایایی دارد؛ اما 
معایبی را نیز شامل می شود، گفت: بهتر است برای ارائه خدمات 

بهتر این ۲ ارگان ادغام شوند.

ادغام اداره منابع طبیعی 
و محیط زیست ضروری است 

هر هیئت، یک آزادی
طرحی برای آزادی زندانیان 

جرائم غیرعمد کرمان

حرکت بورس به سوی 
کانال ۱.۵ میلیون واحدی
رشد ۳۰ هزار پله ای شاخص

رئیس جمهور با صدور حکمی سید مسعود میرکاظمی را به 
سمت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور 

منصوب کرد.
به گزارش ایسنا، سید مسعود میرکاظمی، متولد ۱۳۳۹ تهران 
دارای مدرک تحصیلی دکتری مهندسی صنایع است و پیش از 
این  مسئولیت هایی همچون وزیر نفت در دولت نهم و رئیس 
سازمان اپک)۲۰۱۱(، وزیر بازرگانی در دولت دهم، نماینده تهران 
در مجلس نهم و رئیس کمیسیون انرژی مجلس، عضو هیات امنای 
بنیاد بهره وری موقوفات آستان قدس رضوی، عضو و رئیس هیات 
مدیره سازمان اقتصادی رضوی، رئیس مرکز مطالعات بنیادی 
انقلاب اسلامی، رئیس دانشگاه شاهد، رئیس مرکز مطالعات 

لجستیک و مدیرعامل سازمان اتکا را برعهده داشته است.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار درباره احتمال قانونی شدن 
معاملات رمز ارزها در بورس گفت: اکنون رمز ارزها از هیچ 
جایگاهی در بازار سرمایه برخوردار نیستند، اما اگر روزی بانک 
مرکزی اقدام به ایجاد محیط قانونی برای آنها کند، در آن زمان 

تدابیری جهت ابزارسازی رمز ارزها اتخاذ می کنیم.
"محمدعلی دهقان دهنوی" )چهارشنبه( در گفت و گو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه »تا چند سال 
گذشته صحبت هایی از احتمال انجام معاملات رمز ارزها در بورس 
کالا مطرح بود، آیا اکنون امکان ورود ارزهای دیجیتال یا رمز ارزها 
در بورس کالا فراهم است یا خیر؟«، گفت: این اقدام هیچگاه در 

دستور کار سازمان بورس نبوده است.
وی با اشاره به اینکه رمز ارزها از تکنولوژی بلاک چین یا دیگر 
تکنولوژی ها استفاده می کنند، افزود: این تکنولوژی در بسیاری 
از دیگر بازارها قابل استفاده است و ما هیچ مانعی برای استفاده از 

این تکنولوژی نداریم.
دهقان دهنوی با بیان اینکه به دلیل استفاده رمز ارزها از ارز در 
واقع به نوعی صحبت از پول به میان است، به همین دلیل باید 
به طور حتم مقرراتی را برای آن در کشور مشخص کرد، گفت: 
ظرفیت قانونی رمز ارزها در کشور فقط در مرحله استخراج است، 
رمز ارز نوعی کالا است که در اختیار وزارت صنعت قرار دارد و 
مجوز می دهد تا عده ای آن را استخراج کنند، فعالیت رمز ارز تا 

این قسمت قانونی است و ما مشکلی با آن نداریم.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه تعیین 
مقررات رمز ارزی که استخراج می شود و در دست مردم قرار می 
گیرد بر عهده بانک مرکزی است، گفت: این بانک تاکنون هیچ 
دستورالعملی را راجع به رمز ارزها ابلاغ نکرده و آن را به رسمیت 

نشناخته است.

مسعود میرکاظمی رئیس
 سازمان برنامه و بودجه شد

ورود رمزارزها به بورس در گروی بستر 
سازی قانونی توسط بانک مرکزی

 

عـزاداری مـردم  کوهبنـان و بخـش طغرالجـرد 
نشـان از ولایت مداری، عشـق و ارادت مردم  این 
خطـه بـه اهل بیـت )ع( خصوصا سـرور و سـالار 
دارد. کربـلا  دشـت  شـهدای  و  شـهیدان 

می شـود کـه در روز تاسـوعا و عاشـورا بـه ظهـر 
و نمـاز اول وقـت همچنیـن در شـب ها بـه نیمه 
ختـم شـود کـه بعضـا صاحبـان مجالـس از 
عزاداران بـا غذایی کـه معمولا آبگوشـت نذری، 
انواع چلو خورشـت و... اسـت، پذیرایی می کنند. 
اهالـی کوهبنـان و بخـش طغرالجـرد کـه یـد 
طولایـی در مذهـب، ولایت مـداری و فرهنـگ 
دارنـد؛ چنـد روز مانـده بـه محـرم نسـبت بـه 
برافراشـتن چـادر در تکیـه شـهید روح الامینی 
و حسـینیه بـزرگ شـهر کوهبنـان، حسـینیه 
و دارالشـفای طغرالجـرد، بسـتن علم هـای 
پارچـه ای، نصـب بیرق هـای سـیاه و  پارچـه 
نوشـته ها خود را محیـای محـرم می کنند و طی 
سـالیان متمادی همواره تـلاش کردنـد در کنار 
عـزاداری و نوحه سـرایی بـا توزیـع آش نـذری، 
انـواع غذاهای نـذری، شـله زرد همچنین پخش 
آب و شـربت در مسـیر هیات های عزاداری به یاد 
لب های تشـنه سـرور و سـالار شـهیدان، سقای 
دشـت کربلا و شـهدای دشـت نینـوا ارادت خود 
را  بـه اهل بیـت اثبـات کننـد. طبق سـنت چند 
صدسـاله مراسـم روضه خوانـی در کوهبنـان و 

بخـش طغرالجـرد به گونـه ای برنامه ریـزی
 در هـر محله شـهر کوهبنان و بخـش طغرالجرد 
مـردم آداب و رسـوم خاصـی بـرای عـزاداری و 
روضه خوانی در دهـه اول ماه محـرم دارند، مداح 
هر دسته سـینه زنی نوحه متناسـب هیات و روز 
تعییـن شـده را می خوانـد به طـوری کـه در روز 
هفتم محـرم نوحـه حضرت قاسـم، روز هشـتم 
نوحـه حضـرت علی اکبـر، روز دهـم نوحـه آقـا 
ابوالفضل العبـاس )ع( و ...خوانـده می شـود و 
بعضی جوانـان هیاتـی با پـای برهنه در مراسـم 

روز تاسـوعا و عاشـورا شـرکت می کننـد.
  پخـت آش و غـذای نـذری از دیگـر سـنت های 
مـردم کوهبنـان و بخـش طغرالجرد اسـت که با 
مرغوب تریـن مـواد و به بهتریـن کیفیـت انجام 
می شـود. بیشـترین غذا در ظهـر روز عاشـورا در 
دهسـتان خرمدشـت پخت می شـود که بیش از 
۱۳ هزار پرس غذای طبخ شـده و بین عـزاداران 

حسـینی توزیع می شـود.

 مردم کوهبنان و بخش طغرالجـرد عقیده دارند 
که گوسـفندان نذری خود را در جلوی دستجات 
و هیـات هـای عـزاداری ذبـح کننـد و گوشـت 
آن را بـرای پخـت آش و غـذای نـذری تحویـل 
آشـپزخانه تکایـا و مسـاجد بدهنـد کـه در حال 
حاضر بـا توجه به شـیوع ویروس کرونـا و رعایت 
نکات بهداشـتی عموما گوسـفندهای نـذری در 

گشـتارگاه ها ذبـح می شـوند.
پخت نـان نذری جـزو سـنت های دیریـن مردم 
کوهبنان و بخش طغرالجرد اسـت کـه به صورت 
سـنتی و در تنورهای گلی و آتشـی با مسـاعدت 
بانـوان پخـت می شـود و بـه همـراه آبگوشـت 
و غذاهـای نـذری در مراسـم اطعـام عـزاداران 
اسـتفاده می شـود و خانواده هـا بـا پخـت نـان 
نـذری آن را به صورت مجـزا در بین همسـایگان 

و اقـوام توزیـع می کننـد.
پخت نان نذری در تنورهای گلی/طبخ 

عاشوری با قدمت هزارساله 
 طبـق یـک سـنت هـزار سـاله در بیشـتر 
دهسـتان ها و روستاهای شـهر کوهبنان و بخش 
طغرالجـرد مرسـوم اسـت کـه در دهـه اول مـاه 
محرم بـه یاد شـهدا و امـوات عاشـوری می کنند 
که در صبح روز عاشـورا در دهسـتان خرمدشت 
برای ۱۳ هـزار نفـر آش نـذری پخت می شـود و 
بین مردم روسـتاها و مناطق اسـتان های کرمان 

و یـزد توزیـع می شـود.
 شـهر کوهبنـان و دهسـتان خرمدشـت در دهه 
اول محرم پذیـرای هـزاران مسـافر از جای جای 
کشـور خصوصـا اسـتان های یـزد، تهـران، قـم، 
مشـهد، کرج، قزویـن، کرمـان، شـیراز، اصفهان 

و... اسـت.
 بـرای دومیـن سـال متوالـی اسـت کـه به دلیل 
گسـترش ویـروس کرونـا عـزاداری محـرم باید 
در فضـای باز بـا زمـان و جمعیت محـدود ضمن 
رعایـت کامـل پروتکل هـای بهداشـتی برگـزار 
شـود تا هـم زمینه بـرای کاهـش ویـروس مهیا 
شـود و هم زمینـه بـرای کمـک بـه کادر درمان 
کـه در خط مقدم خدمت رسـانی هسـتند فراهم 

گـردد.
طبـق سـنت گذشـته در کوهبنـان مراسـم  
روضه خوانـی خانگـی، روضه خوانـی در جـوار 
زمین هـای کشـاورزی، بقـاع متبرکـه و... از 
رونـق خاصی برخـوردار اسـت و مـردم معتقدند 
برگزاری ایـن مراسـم ها موجب فراوانـی روزی و 
نزول بی شـمار نعمـت و برکـت در زندگـی آنان 

. د می شـو

روضه خوانی در جوار زمین های کشاورزی 
برای برکت محصول

در گذشـته نه چنـدان دور پرده خوانـی مرسـوم 
بـود و نیـز رسـم بـود کـه تعزیه خوانـی در قالب 
دو گروه اتقیا و اشـقیا در عصر تاسـوعا، عاشـورا و 
اربعین حسـینی برگزار شـود و شـخصیت هایی 
همچون شـیر و مرد درویـش جلـوه ای خاص به 

مراسـم تعزیه می بخشـیدند.
 مراسـم تعزیه خوانی در دهسـتان خرمدشـت با 
سـابقه چند صـد سـاله در عصر عاشـورا بـا بهره 
جسـتن از اسـب، نصـب خیمه هـای دو گـروه، 
آتش زدن خیمه هـا و... برگزار می شـود که یکی 
از شـلوغ ترین و باشـکوه ترین برنامه ها در شمال 

اسـتان کرمان هسـت.
 یکی دیگر از سـنت های مردم کوهبنان و بخش 
طغرالجرد بسـتن علم پارچه ای اسـت که عموما 
با پارچه های رنگی و نذری بسـته می شـود.مردم  
کوهبنان معتقدند کـه آقـا ابوالفضل العباس )ع( 
در روز عاشـورا  در زمـان جنـگ بـا اشـقیا علـم 
بـا خـود حمـل می کردند کـه بـه علمـدار کربلا 
شـهرت پیدا کرده انـد. برگزاری علم بنـدان چند 

روز مانده بـه محرم
 مراسـم علم بنـدان در کوهبنـان و طغرالجـرد 
چنـد روز مانـده به محرم با شـکوه خـاص همراه 
بـا دودکـردن اسـپند، چاوشـی، قربانـی کـردن 
گوسـفند و قرائت زیـارت عاشـورا و توزیـع غذا، 

شـله زرد و آش نـذری برگـزار می شـود.
 علم مزین شـده در وسـط مسـاجد و تکایا نصب 
می شـود و تـا روز آخـر مـاه صفـر برقـرار اسـت؛ 
ضمـن اینکـه در روز تاسـوعا و عاشـورا ایـن علم 
توسـط سـادات در جلـوی هیات های عـزاداری 
زینت بخش مراسـم اسـت و در طول مسیر چند 
کیلومتـری مـردم نـذورات خـود را بـه صاحبان 
هیات هـا تقدیـم می کنند و اقـدام بـه دودکردن 
اسـپند و قربانـی کـردن گوسـفند در جلـوی 

هیات هـا می کننـد.
 در روز تاسـوعا و عاشـورا حمـل کننـده علـم 
پارچـه ای سـعی می کنـد علـم را بـر روی 
دندان هـای خـود قـرار دهـد و حرکـت کنـد که 
این مهم امروزه با اسـتقبال بسـیار خـوب جوانان 
همراه هسـت و کمتر هیاتی در کوهبنان و بخش 
طغرالجـرد از علم هـای فلـزی اسـتفاده می کند.
 ازجمله کارهـای منحصر به فرد در پایان مراسـم  
روز تاسـوعا قرائـت اشـعار دوازده امـام توسـط 
حاج حسـن برخورداری  مـداح هیات حسـینیه 
سیدالشـهدا )ع( شـهر کوهبنـان اسـت کـه این 

عـزاداری ویژه هم قدمتـی بالغ بر ۷۰ سـال دارد.
از زمـان احـداث مهدیـه در روسـتای ده خواجه 
عصـر تاسـوعا برخـی هیات هـا در این مـکان به 

عـزاداری و مرثیه سـرایی می پردازنـد.
 مراسـم شـام غریبـان هـم در کوهبنـان در 
شـهید  تکیـه  سیدالشـهدا)ع(،  حسـینیه 
روح الامینـی و حسـینیه قمـر بنی هاشـم و در 
طغرالجـرد در حسـینیه برگـزار می شـود.

ثبت آیین جوش زنی کوهبنان
 در میراث معنوی

مراسـم جوش زنی کوهبنان و بخـش طغرالجرد 
کـه در نـوع خـود بی نظیر اسـت، توسـط میراث 
فرهنگـی در زمـره آثار معنـوی به ثبت رسـیده؛ 
البتـه  مراسـم جوش زنـی بـا شـکوه خـاص، بـا 
حضور سـادات، بـا سـبک نوحه سـرایی خاص و 

حرکـت ویـژه عـزاداران برگزار می شـود.
مراسـم عزاداری سـنتی و جوش زنی محله انصار 
کوهبنـان قدمتی هزار سـاله دارد که همه سـاله 
مشـتاقان فراوانی خـود را از جای جای کشـور به 
کوهبنان می رسـانند تا ایـن مراسـم را از نزدیک 

شـاهد باشند.
 همچنیـن مراسـم سـنگ زنی روسـتای کهـن 
خـود در کشـور منحصر به فرد اسـت، مراسـمی 
کـه عـزاداران بـه جـای سـینه زنی با دو سـنگ 
یـا دو چـوب در حالـت تک ضـرب و سـه ضرب 
بـا خوانـدن نوحه خـاص و سـبک حرکـت ویژه 

عـزاداری می کننـد.
هیأت کفن پوش »یاعباسی« کوهبنان با 

قدمت 7۰۰ ساله
 هیـات یـا عباسـی کوهبنان هـم قدمتـی بالای 
هفـت صـد سـال دارد، هیاتـی کـه با پوشـیدن 
کفـن و حمـل شمشـیر در حالی کـه نـام زیبای 
حضـرت ابوالفضـل العبـاس)ع( را بـر لبـاس 
خـود حـک کرده انـد و اشـعاری در وصـف قمـر 
بنی هاشـم می خواننـد حـال و هـوای خاصـی 
بـه عـزاداری تاسـوعا و عاشـورای کوهبنـان 

. می بخشـند
 برگزاری مراسم شـیرخوارگان، مراسم تجلیل از 
پیر غلامان حسـینی، حرکـت هیـات علی اصغر 
)ع( در روز تاسـوعا و عاشـورا، راه انـدازی کاروان 
اسـرا در حاشـیه مراسم تاسـوعا و عاشـورا، آیین 
سـقایی، مراسـم گل مالی به پیشـانی و موی سر 
عـزاداران با تربـت امام حسـین )ع(، برافراشـتن 
خیمه هـای حسـینی و... از جملـه سـنت های 
پسـندیده اسـت کـه در شـهر کوهبنـان، بخش 
طغرالجرد و روسـتاهای اطـراف انجام می شـود.

ایرنا

گزارش

در هر محله شهر کوهبنان و بخش طغرالجرد 
مردم آداب و رسوم خاصی برای عزاداری 
و روضه خوانی در دهه اول ماه محرم دارند 
و آیین هایی ازجمله جوش زنی، سنگ زنی 
و طبخ عاشوری به نیابت از اموات و شهدا از 
جمله این آداب و رسوم با قدمت هزار ساله 
است. مردم شهرستان کوهبنان همانند مردم 
سایر نقاط ایران آداب و رسوم  مختلفی در 
ماه های محرم و صفر دارند که بعضی مختص 
شهر کوهبنان بوده و کمتر در شهرهای 
دیگر انجام  می شود، که از آن جمله می توان 
به مراسم جوش زنی محله انصار کوهبنان 
)عزاداری سنتی(، حرکت هیات یا عباسی 
و مراسم سنگ زنی روستای کهن، مراسم 
جوش زنی دهستان خرمدشت، مراسم جوش 
دوره بخش طغرالجرد، تعزیه خوانی غارت 
خیمه ها در طغرالجرد و... اشاره کرد.

رنا
: ای

س
عک

آداب و رسوم محرم در کوهبنان
از عزاداری هیأت 7۰۰ ساله کفن پوش تا آیین جوش زنی و طبخ عاشوری با قدمت هزارساله

رئیس قوه قضاییه: 

نظام بانکی نیازمند اصلاح است
رنا

: ای
س

عک

محسنی اژه ای اضافه کرد: باید اعتماد مردم افزایش یابد و با 
تسهیل کار آنها گرفتاری هایشان کمتر شود.

وی پایبندی بانک ها به ضوابط و مقررات و تقویت نظارت 
درون سازمانی و روزآمد کردن اصول مدیریت بانکی را در 
کاهش فساد و آسیب ها در این حوزه موثر دانست و افزود: 
این کار موجب افزایش رضایتمندی مردم و پیشگیری از 

تولید پرونده های قضایی می شود.
اقتصاد ایران بانک محور است

رئیس دستگاه قضا خاطرنشان کرد: اقتصاد ایران بانک 
محور است و بار بسیاری از چرخه های فعال اقتصادی کشور 
بر دوش بانک ها و موسسات اعتباری است که به نوعی کار 

پولی و بانکی انجام می دهد.
محسنی اژه ای به طرح سوالاتی از مدیران بانکی پرداخت 
که به نظر وی پاسخ فوری به این سوالات می تواند در اتخاذ 
تصمیمات درست و راهکارهای کاهش مشکلات بانکی 
کشور موثر باشد.رئیس قوه قضاییه یکی از این مشکلات 
را حجم بالای معوقات بانکی عنوان کرد و افزود: از نظر 
دولت های گذشته و همچنین مجالس قبلی سیستم بانکی 
ما نیاز به اصلاحات اساسی و تحول بنیادین دارد و اگر نظر 
مدیران بانکی هم همینطور است، دقیقاً چه اصلاحاتی باید 
انجام شود و چه برنامه ای دارند و چه کارهایی باید انجام داد 

و چه گام هایی تا کنون برداشته شده است؟
محسنی اژه ای از مدیران عامل بانک ها این سوال را نیز 
مطرح کرد که آیا گلایه هایی که نسبت به سوءاستفاده 
کنندگان از قوانین و بخشنامه ها برای فرار از بازپرداخت 
تسهیلات دارند که برخی از این گلایه ها نیز حق است 
جلسه مشترک با همان افراد گذاشته و بررسی کرده اند 
که چرا این افراد از عمل به تعهداتشان سرپیچی می کنند؟

رئیس دستگاه قضا سوال خود را اینگونه ادامه داد که اگر 
با این افراد جلسه گذاشته شده نتیجه آن چه بوده و اگر 
جلسه ای برگزار نشده آیا مدیران بانک ها حاضرند دستگاه 
قضا جلسه چند جانبه ای را با حضور افراد مورد اشاره، 
مسئولان بانکی و بانک مرکزی و مسئولان قضایی برگزار 
کند تا راه حل مشخصی برای اعاده سریع حقوق بانک ها 

تعیین شود تا بر مبنای آن عمل شود؟
محسنی اژه ای با اشاره به تشکیل کارگروهی در سه 
سال گذشته برای پیگیری مطالبات و معوقات بانکی با 
حضور مسئولان بانک مرکزی، از مدیران بانک ها پرسید 
که آیا عملکرد این کارگروه موفقیت آمیز بوده یا نه و آیا 
فعالیت های این کارگروه با مجموعه دیگر موازی بوده است 
یا نه تا درباره تداوم فعالیت این کارگروه تصمیم مناسبی 
گرفته شود.رئیس قوه قضاییه اظهار داشت: ضوابط، قوانین 
و مقررات، ساختار و عامل انسانی در سلامت و موفقیت هر 
دستگاه یقیناً موثر است، اما نقش کلیدی در موفقیت و 
سلامت حرکت هر دستگاهی را مدیران عالی آن مجموعه 
برعهده دارند.وی افزود: اگر قانون و ضابطه خوبی وجود 
داشته باشد و نیروی انسانی کارآمد هم باشد، اما مدیری 
که بتواند مجموعه را به خوبی هدایت کند وجود نداشته 

باشد نظام اداری توفقی چندانی به دست نخواهد آورد.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه نقش کلیدی موفقیت 
بانک ها بر عهده مدیران عالی رتبه، اعضای هیأت و روسای 
حوزه هاست به تبیین مشکلات احصا شده در جریان 
بررسی پرونده های کیفری و حقوقی مربوط به بانک ها 
پرداخت و خواستار توجه جدی مدیران بانک ها به مسائلی، 
چون اعتبارسنجی برای پرداخت تسهیلات، اخذ وثایق 
مناسب و نظارت بر پرداخت تسهیلات و نحوه مصرف 

آن شد.
کارشناسی غیرواقعی در مناقصات و مزایده ها 

موجب بروز فساد می شود
محسنی اژه ای کارشناسی غیرواقعی در مناقصات و 
مزایده ها و اخذ وثایق و معاملات را یکی از معضلاتی که 

موجب بروز فساد و مشکل در حوزه بانک ها می شود، گفت: 
گاهی برخی پروژه ها پیچیده و مهم هستند و به آسانی 
نمی توان آن ها را کارشناسی کرد، اما می توان تشخیص داد 
که یک ساختمان مسکونی که برای آن فرضاً ۲۰۰ میلیارد 

ارزش گذاری شده قیمت واقعی دارد یا نه.
وی ادامه داد: گاهی دیده شده ملکی تا ۱۰ برابر قیمت 
واقعی ارزش گذاری شده یا با اختلاف بسیار فاحش زیر 
قیمت کارشناسی شده که این نوع کارشناسی ها هم برای 
بانک ها و هم برای مردم و هم برای دستگاه قضایی دردسر 

ایجاد کرده است.
رئیس قوه قضاییه درباره ارتباط بانک ها با شرکت های 
زیرمجموعه در نوع تسهیلات، نوع تضمین ها و خرید 
و فروش ها را یکی از مسائل مهم در بروز فساد بانکی در 
سال های اخیر عنوان کرد و خواستار توجه مدیران بانک ها 

به این موضوع شد.
محسنی اژه ای گفت: بی توجهی به نحوه به روز کردن 
تسهیلات معوقه و تهاتر بین طلب و بدهی بانک ها و نادیده 
گرفتن ضوابط و مقررات و قواعد ناظر بر روابط بین بانکی 
را از دیگر مسائلی دانست که موجب بروز فساد در شبکه 
بانکی می شود که گاهی حتی رأس بانک ها و مدیران عالی 
را درگیر کرده و موجب خدشه دار شدن اعتبار نظام بانکی 

و اعتماد مردم می شود.
رئیس قوه قضاییه اصرار بر گناه صغیره را گناه کبیره 
دانست و گفت: تکرار بر تخلف و فساد حتی اگر اندک باشد 
در جامعه اثر روانی منفی می گذارد و سبب خسارت و 
زیان می شود.وی ادامه داد: اساس کار بانک ها پول است و 
وقتی یک اختلاف و تخلف مالی صورت می گیرد که گاهی 
می بینیم حتی کارکنان و مدیران بانکی و بانک مرکزی 
هم آلوده به آن می شوند، در ذهن مردم بیش از فرضاً یک 
زمین خواری ۵۰ هکتاری اثر سوء دارد و می بینیم که این 

موارد تکرار هم می شود.
رئیس قوه قضاییه با تأکید بر اینکه نظام بانکی نیازمند 
اصلاح است، اظهارداشت: هر دولت و مجلسی که روی کار 
آمد از لزوم اصلاح بانکی سخن گفت، اما از نظر ما بانک ها 
باید در اصلاح بسترهای فسادزا در پیشگیری از تخلفات 
مالی و بانکی پیشگام باشند زیرا هر نهادی دیگری بخواهد 
این کار را انجام دهد به دلیل فقدان تجربه و اشراف بر 

موضوع نگاه تک بُعدی خواهد داشت.
مدیران بانکی تا اول شهریور گزارش بدهند

رئیس قوه قضاییه در این نشست از مدیران بانک های 
دولتی و خصوصی خواست تا اول شهریور سال جاری 
گزارشی از پرونده هایی که له یا علیه بانک ها در 
دادگستری ها و اجراییات سازمان ثبت مطرح است و پس 
از سال ها هنوز به نتیجه نرسیده یا برای آن ها درخواست 

اعمال ماده ۴۷۷ شده ارائه کنند.
محسنی اژه ای گفت: همکاران دستگاه قضا با بررسی آسیب 
شناسانه این گزارش تلاش خواهند کرد تا مدلی طراحی 
کنند که چگونه می توان به این نوع پرونده ها رسیدگی کرد 
و چه باید کرد تا شاهد تکرار این نوع پرونده ها نباشیم و اگر 
پرونده های جدیدی تشکیل شد بتوان با کمک کارگروهی 

مشترک و با کمترین هزینه آن ها را حل و فصل کرد.
وی خاطرنشان کرد: مواردی وجود دارد که چه بسا 
ضرورتی برای احضار قضایی نباشد و بتوان با مصالحه و 
مذاکره آن ها را حل کرد و یا جای مدیرعامل موضوع را با 
حضور نماینده بانک فیصله داد و مدلی ایجاد کرد که در 

پرونده در کمترین زمان ممکن رسیدگی و نهایی شود.
فشارهای سیاسی افراد ذی نفوذ عامل پرداخت خارج 

ضابطه تسهیلات بانکی
در این نشست حجت الاسلام والمسلمین حسن درویشیان 
رئیس سازمان بازرسی کل کشور با اشاره به فشارهای 
سیاسی برخی افراد متنفذ برای اعطای تسهیلات یا 
تخصیص تسهیلات و یا عدم اخذ وثایق لازم برای ارائه 
تسهیلات حتی برای پروژه های سابق توزیع اقتصادی 
از مدیران عامل بانک ها که در صورت برخورد با چنین 

مسئله ای موضوع را بازرسی اطلاع دهند تا پیگیری و 
برخورد شوند.

وی افزود: بررسی های سازمان بازرسی نشان می دهد 
گاهی حتی یک بانک راضی به ارائه تسهیلات به برخی 
اشخاص نبوده، اما فشارهای سیاسی افراد ذی نفوذ عامل 
پرداخت خارج ضابطه تسهیلات بانکی شده که گیرندگان 
تسهیلات آن را به نام تولید گرفته و در جای خودش هم 

هزینه نکرده و صرف کارهای دلایل کرده است.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور یکی از آسیب های نظام 
بانکی را نبود نظارت و ساز و کار الزام آور قوی برای ایفای 

تعهدات ارزی عنوان کرد.
درویشیان بر ضرورت توجه به اعتبارسنجی مشتریان و 
دریافت وثایق واجب نقدشوندگی برای ارائه تسهیلات، 
کارآمدسازی سامانه های بانکی و هوشمندسازی آن ها و 
پیوند دادن این سامانه ها برای جلوگیری از سوءاستفاده 
در دریافت تسهیلات و ایفای تعهدات در بازپرداخت و 
همچنین ضرورت هماهنگی بین بخشی نهادهای متولی 
واردات از جمله بانکها، گمرکات و وزارت صمت برای 
کاهش معضل بانک ها از دریافت بازپرداخت تسهیلات شد.
وی با اشاره به حجم بالای مطالبات و معوقات دولتی به 
خاطر عدم نظارت کافی بر تسهیلات کلان اعطایی اظهار 
داشت: در دو سال اخیر به دلیل عدم تناسب نرخ تورم با 
نرخ تسهیلات بانکی با سود ۱۸ و ۱۵ درصدی سپرده ها 
عده ای با استفاده از رانت تسهیلات گرفته و وارد بازاری 
کرده اند که سالانه ۴۰ درصد سودآوری داشته و پس از 
گرفتن سود خود سود بانک ها را بازگرداندند و حتی برخی 
نیز تسهیلات را برگرداندند که موجب افزایش نقدینگی 

فزاینده در کشور شده است.
درویشیان بر لزوم اخلال نظام بانکی تأکید کرد و ابراز 
امیدواری کرد طرح مجلس برای اصلاح نظام بانکی که ۹۰ 

درصد آن بررسی شده هرچه سریعتر نهایی و ابلاغ شود.
بخش عمده مطالبات بانک ها در مرحله دادسرا 

وصول می شود
علی القاصی مهر دادستان تهران نیز در ادامه این جلسه با 
اشاره به اقدامات این دادستانی در برخورد با فساد و پیگیری 
مطالبات بانکی و استیفای حقوق بانک ها به عنوان یکی از 
مأموریت های دستگاه قضا خاطر نشان کرد که دادستانی 
تهران تلاش کرده بخش عمده مطالبات در مرحله دادسرا 

واصل و حقوق بیت المال اعاده شود.
وی به بازگشت ۱۰۰ هزار میلیارد ریالی حقوق بانکی در 
پرونده شرکت سرمایه گذاری ملی موسوم به ونیکی ظرف 
سه ماه اعاده ۳۵ میلیارد ریالی حقوق بانکی ملی در مدتی 
کمتر از چهار ماه و بازگشت سه هزار میلیارد ریالی حقوق 
بانک اقتصاد نوین و سه هزار میلیارد ریال از حقوق بانک 
دی به عنوان اقدامات دادستانی تهران در پیگیری مطالبات 
بانکی در مدت اخیر یاد کرد، اما در عین حال متذکر شد 
بخش عمده آسیب ها در نظام بانکی ناشی از مشکلات 
مربوط به سیستم بانکی است که مهم ترین آن ها نقض 

قوانین و مقررات بانکداری است.
دادستان تهران ساده انگاری تخلفات و جرایم بانکی و عدم 
توجه به پیشگیری از فساد، عدم شکایت بانک ها از دست 
اندازان به حقوق بانک ها و پیگیری معوقات و عدم اجرای 
کامل قوانین ضد فساد از جمله قانون مبارزه با پولشویی و 
قانون ارتقای سلامت اداری به عنوان دیگر قوانین یاد کرد 

که نظام بانکی را دچار آسیب کرده است.
نیازهای بخش های اقتصادی و تولیدی و تجاری 

به جای بازار سرمایه از طریق بانک ها تأمین 
می شود

حسین زاده مدیر عامل بانک ملی و رئیس شورای 
هماهنگی بانک ها در این نشست اظهار داشت: اقتصاد 
ایران بانک محور است و نیازهای بخش های مختلف 
اقتصادی و تولیدی و تجاری کشور، به جای بازار سرمایه از 

طریق بانک ها تأمین می شود.

وی با اشاره به مشارکت بانک ها در تأمین منابع مالی 
پروژه های مختلف تولیدی و اشتغالزا گفت: که بانک ها 
با وجود منابع محدود اجازه ندارند چرخ تولید کشور در 
دوران تحریم متوقف و روند صادرات و واردات مختل و 

کشور با کمبود کالاهای اساسی مواجه شود.
رئیس شورای هماهنگی بانک ها در خصوص تملیک 
واحدهای تولیدی به دلیل ناتوانی در بازپرداخت تسهیلات 
توضیح داد: بانک ها هیچ واحد تولیدی فعال را تملیک 
نمی کنند که آن ها را به فروش رساند و بیش از ۹۰ درصد 
واحدهای تملک شده ورشکسته و تعطیل بودند که با 
وجود ارائه تسهیلات کسی حاضر به احیای آن ها نبوده 
و بانک ها برای وصول مطالباتشان مجبور به تملیک و 

فروش آن ها شدند.
وی بیش از ۲۰۰ هزار نیروی انسانی شبکه بانکی کشور را 
سربازان اقتصادی نظام معرفی کرد و با ابزار گلایه از برخی 
فضاسازی ها علیه نظام بانکی گفت: مدیران و کارکنان 
شبکه بانکی حتی در ایام کرونا یک لحظه از خدمت رسانی 
غفلت نکرده اند و حتی در روزهایی که دنیا با کمبود ماسک 
مواجه بود نظام بانکی با حمایت از واحدهای تولیدی نیاز 

کشور در این زمینه را مرتفع کرد.
نظام بانکی خود را موظف به حمایت از تولید می داند

کوروش پرویزیان مدیر عامل بانک پارسیان و رئیس کانون 
بانک های خصوصی کشور نیز در این نشست اظهارداشت: 
نظام بانکی خود را موظف به حمایت از تولید و کسب و کار 
و صیانت از سپرده های مردم می داند و به عنوان معتمد و 

امین و تسهیل گر کار و زندگی مردم فعالیت دارد.
وی افزود: ما خود را موظف می دانیم با استفاده از روش های 
حقوقی موثر و کارآمد مسائل مربوط به بانک ها را پیش از 
آنکه به دستگاه قضا کشیده شود حل و فصل کنیم تا پرونده 

کمتری برای قوه قضاییه تولید شود.
رئیس کانون بانک های خصوصی کشور با بیان اینکه 
بانک ها ملزم به پیروی از سیاست های کلان نظام در حوزه 
پولی و مالی و تجاری هستند از تبدیل تسهیلات تکلیفی به 

محلی برای رانت برخی سودجویان گلایه کرد.
پرویزیان بانک ها را موظف به حفظ ترازنامه بانکی در جهت 
تعادل منافع و سپرده های مردم دانست و گفت: اساس 
فعالیت شبکه بانکی نظم پولی است، اما بسیاری از مقررات 
مصوبه مجلس و فشارهای سیاسی این نظم را بهم زده و 

جریان اقتصادی ایران را مختل کرده است.
وی بر همین اساس خواستار کمک و حمایت قوه قضاییه 
برای حفظ نظم پولی کشور شد و با اشاره به ناترازی بانک ها 
از رئیس دستگاه قضا خواست که این مسئله را در نشست 
شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا و شورای پول و اعتبار 

مطرح کند تا درباره آن تصمیم گیری شود.
در ادامه محمدکاظم چقازردی مدیرعامل بانک سپه 
هم با ارائه گزارشی از ادغام پنج بانک و موسسه مالی و 
اعتباری در این بانک و آخرین وضعیت اعتبارات، امکانات 
و نیروی انسانی بانک متبوعش به مشکلات ناشی از ادغام 
بانک ها اشاره کرد و خواستار موافقت رئیس دستگاه قضا 
برای حضور نماینده حقوقی بانک ها در محاکم به جای 
مدیرعامل برای رسیدگی به شکایات مطرح شده از این 
بانک شد؛ موضوعی که سعیدی مدیرعامل بانک صادرات 
نیز به آن اشاره کرد و گفت: حضور مستمر مدیران بانکی 
در مراجع قضایی مانع از انجام مأموریت هایشان می شود 
و پیشنهاد کرد مادامی که ضرورت حضور یک مدیرعامل 
بانک در محاکم احصا نشده نماینده مدیرعامل حقوقی 

مدیرعامل در جلسات دادرسی شرکت کند.
دولت آبادی مدیرعامل بانک تجارت هم با اشاره به ارتباط 
صد در صدی مردم با بانک ها از کمترین میزان شکایت از 
نظام بانکی نسبت به دیگر دستگاه ها و نهادها به تناسب 
حجم تعاملات و ارتباطات این مجموعه سخن گفت و 
خواستار لزوم ایجاد ساز و کاری برای وصول و مطالبات 
بانکی از کسانی شد که به بهانه فعالیت تولیدی حاضر به 

بازپرداخت تسهیلات نیستند.

ایرنا 
گزارش 

رئیس قوه قضاییه با تأکید بر اینکه نظام بانکی نیازمند 
اصلاح است، گفت: هر دولت و مجلسی که روی کار آمد 
از لزوم اصلاح بانکی سخن گفت اما از نظر ما بانک ها باید 
در اصلاح بسترهای فسادزا در پیشگیری از تخلفات 
مالی و بانکی پیشگام باشند.به گزارش روز چهارشنبه 
ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام و 
المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در نشستی با 
اعضای شورای هماهنگی بانک ها، مسائل و مشکلات 
شبکه بانکی کشور را از زبان مدیران عامل بانک های 
دولتی و خصوصی شنید و از برنامه ها و راهکارهای 
دستگاه قضا برای تقویت نظام بانکی و حل مشکلات 
سخن گفت.وی گفت: یکی از دستگاه هایی که با اکثریت 
غالب مردم ارتباط دارد و با احتساب گردش کار گسترده 
آن بیش از جمعیت کشور به آن مراجعه می شود بانک ها 
هستند و شاید هیچ دستگاهی نباشد که به این اندازه با 
مردم سر و کار داشته باشد.
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یک انتخاب سازگار با محیط زیست 
 و به نفع کره زمین

خبر

در چند دهه گذشته افرادی که خواستار تغییر سبک زندگی خود و کاهش 
مصرف پلاستیک بوده اند زندگی سختی داشتند و تقریبا غیر ممکن بود که 
نه را در بسته بندی های غیر پلاستیکی پیدا کنند.  لوازم مورد مصرف روزا

به گزارش ایسنا، در تلاش برای خلاص شدن از انواع زباله های پلاستیکی، برای 
دوستداران محیط زیست عذاب وجدان ناشی از دور انداختن هر ماهه تعداد قابل توجهی 
 بطری پلاستیکیِ خالی شامپو، با به بازار آمدن انواع شامپوهای جامد کمتر شده است.

نند  می توا جامد  شامپوهای  چگونه  که  می دهند  توضیح  متخصصان 
 به موهای شما و مهم تر از همه به حفظ محیط زیستِ کره زمین کمک کنند.

سه  با  بر  برا شامپو،  قالب  یک  که  گویند  می  کارشناسان  این 
می کند. کار  شما  برای  مایع  شامپوی  پلاستیکی   قوطی 
کارشناسان  تلاش  مسیر  در  مهم  اما  کوچک  گام  یک  جامد  شامپوهای 
قالب های  این  سازندگان  هستند.  پلاستیک  مصرف  و  تولید  کاهش  برای 
خوب  قسمت های  همه  اصل  در  آن ها  محصولات  که  می گویند  شامپو 
شامپو و ترکیباتی که موهای شما را تمیز و پاکیزه می کند را دارد اما قسمت 
است. حذف شده  آن  از  پلاستیکی،  بطری  و  آب  مانند   غیرضروری 

۸۰ تا ۹۰ درصد از شامپوهای مایع را آب تشکیل می دهد. میزان پلاستیکی که 
در صنعت زیبایی و مراقبت های پوست و مو مصرف می شود رقم باورنکردنی 
جهان  سطح  در  پلاستیکی  بسته بندی  ضایعات  واحد  میلیارد   ۱۲۰ سالانه 
ایجاد می کند. در آمریکا سالانه ۵۵۲ میلیون بطری پلاستیکی شامپو به فروش 
 می رسد؛ اما در کل کمتر از ۱۰ درصد پلاستیکی که تولید شده بازیافت می شود.

کوچک  قالب  یک  مصرف کنندگان  شامپو،  فرمول  از  آب  حذف  با 
بطری  سه  معادل  می تواند  که  می کنند  خریداری  را  جامد  شامپوی 
است. کافی  شستشو  بار   ۸۰ حدود  برای  میانگین  طور  به  و  باشد   شامپو 

حمل ونقل  و  می گیرد  صورت  دریا  راه  از  اغلب  کالاها  این  بار  حمل 
شامپوهای  که  آنجا  از  اقیانوس هاست.  آلودگی  عوامل  از  یکی  دریایی 
در  دارند،  مایع  شامپوهای  با  مقایسه  در  را  کمتری  حجم  و  وزن  جامد، 
 نتیجه هنگام حمل ونقل آن ها نیز گازهای گلخانه ای کمتری تولید می شود.

یکی از نکاتی که باید در زمان استفاده از این شامپوها در نظر بگیرید این است 
ندازه نمونه های مایع کف نمی کند؛ اما به خاطر داشته  که شامپوی جامد به ا
باشید کف بیشتر نمایانگر بیشتر تمیز شدن نیست. در واقع کف کردن، تاثیر 
 تمیز شدن نیست بلکه تنها یک اثر اطمینان بخش برای مصرف کننده است.
بنابر گزارش روزنامه ایندیپندنت، ممکن است عادت به شامپوهای جامد اندکی زمان 
ببرد و پس از آبکشی و خشک کردن، ممکن است حداقل در ابتدای کار موهای شما 
کمی متفاوت از زمانی که از شامپوهای معمول مایع استفاده می کردید، حس شوند. 
شامپوهای جامد ملایم تر از شامپوهای مایع هستند، بنابراین باید موهای خود را به تمیز 

کردن ملایم تر آن ها عادت دهید.

سردار احمد وحیدی که به عنوان وزیر احتمالی کشور 
در دولت سیزدهم معرفی شده از چهره های دفاعی و 
امنیتی کشور است و سوابق مدیریت ارشد در سپاه 
 پاسداران انقلاب اسلامی نیز در کارنامه او وجود دارد.

احمد وحیدی با نام اصلی »احمد شاه چراغی«، 
شد. زاده  شیراز  شهر  در   ۱۳۳۷ سال   در 
او در سال ۱۳۵۹ به عضویت سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی درآمد و در درازای جنگ ایران و عراق از 
می شد. محسوب  پاسداران  سپاه   فرماندهان 
کارشناسی  مدرک  دارای  وحیدی  احمد 
صنعتی  دانشگاه  از  الکترونیک  مهندسی 
امیرکبیر، کارشناسی ارشد مهندسی صنایع از 
مطالعات  دکتری  و  صنعت  و  علم  دانشگاه 

است. صادق  امام  دانشگاه  از   استراتژیک 
وحیدی در دوران دریابان علی شمخانی معاونت 
 طرح و برنامه وزارت دفاع را بر عهده داشت.
او پس از انتصاب سردار نجار به عنوان وزیر 
دولت  در  مسلح  نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع 
شد. منصوب  وی  جانشین  عنوان  به   نهم، 
علاوه بر جانشینی وزیر دفاع، ریاست کمیسیون 
تشخیص  مجمع  امنیتی  و  دفاعی  سیاسی، 
مصلحت نظام و مسئولیت معاونت طرح و برنامه 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح نیز 
 از دیگر مسئولیت های وحیدی به شمار می رود.

همچنین سردار وحیدی در دولت نهم با حکمی 
جمهور  رئیس  احمدی نژاد  محمود  سوی  از 

به عنوان نماینده نیروهای مسلح در تدوین 
 برنامه پنجم توسعه کشور فعالیت کرده است.
احمد وحیدی در سال ۱۳۸۸ و توسط محمود 
احمدی نژاد به عنوان وزیر پیشنهادی دولت برای 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به مجلس 
شورای اسلامی معرفی و در روز ۱۲ شهریور 
 همان سال با کسب اکثریت آرا انتخاب شد.

برخی از سوابق اجرایی احمد وحیدی:
دفاع وزارت  برنامه  و  طرح   معاونت 

جانشین وزیر دفاع
نماینده نیروهای مسلح در تدوین برنامه پنجم توسعه 

کشور
رییس دانشگاه عالی دفاع ملی

محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که از نظر قانون، 
منطق و علم اقتصاد، عرضه کالاها در بورس کالای 
ایران به نفع اقتصاد کشور است و در خصوص مخالفت 
هایی که درباره عرضه سیمان در بورس کالا به گوش 
می رسد، دو دسته افراد دخیل هستند، افرادی که از 
روند معاملات و شفافیت موجود در بورس بی اطلاع 
اند و دسته دوم افرادی هستند که با ایجاد شفافیت 
 از رانت های کلان چند ساله محروم می شوند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: در قانون 
تمامی ظرفیت هایی که در بهره مندی اقتصاد از بازار 
سرمایه و به خصوص عرضه کالاها در بورس دیده 
شده، براساس یک نگاه علمی و کارشناسی است و 
طبیعتا این نگاه، مبتنی بر تجاربی است که در حوزه 
 مبادلات داخلی و جهانی نیز شکل گرفته است.
وی افزود: آن چیزی که در حوزه ظرفیت های قانونی 
دیده شده این است که اگر بخواهیم به سمت یک 
بازار شفاف و عادلانه و مبتنی بر منافع تولیدکننده، 
مصرف کننده و سهامداران حرکت کنیم باید از 
ظرفیت های بازار سرمایه استفاده کنیم. زیرساخت 
های بهره مندی از بازار سرمایه نیز از سال ها پیش 
و پس از تدوین قانون جدید بازار سرمایه در سال 
۸۴ فراهم شده که برای مبارزه با فساد و عدم 
 شفافیت یا رانت باید از این ظرفیت استفاده کرد.
پورابراهیمی خاطرنشان کرد: خوشبختانه ظرفیت های 

بازار سرمایه ایران از سال ۸۴ به بعد که قانون جدید اجرا 
شد چندین برابر شد و در طول سال های اخیر نیز برای 
همگان اثبات شده که این ظرفیت ها در خدمت اقتصاد 
کشور بوده و کمک کننده به بخش های مختلف است.

دو مزیت بزرگ بورس کالا
به گفته رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس یکی 
عرضه  بزرگ  های  مزیت  و  اصلی  مباحث  از 
کالاها در بورس، رویکرد شفافیت و جلوگیری از 
رانت است که البته این مزیت در موضوعات بازار 
 سرمایه اعم از اوراق بهادار و کالایی وجود دارد.

وی ادامه داد: علاوه بر ایجاد شفافیت و جلوگیری 
بزرگ دیگر عرضه کالاها در  رانت، مزیت  از 
که  است  منابع  بهینه  تخصیص  کالا،  بورس 
اگر ما به دنبال آن هستیم که با تخصیص بهینه، 
شاخص کارایی در نظام اقتصادی کشور را ارتقا 
دهیم باید هم اهداف کلان و هم اهداف خرد 
 اقتصادی را از مسیر بازار سرمایه دنبال کنیم.
وی تصریح کرد: در این ظرفیت، بورس کالای ایران 
یکی از جایگاه های بسیار مهم را به خود اختصاص 
داده است که با مکانیزم پذیرش انواع کالاها می تواند 
قیمت مبتنی بر عرضه و تقاضا، شفافیت اطلاعات تولید 
و فرآیندها را در برداشته باشد. در قانون نیز به صراحت 
اشاره شده زمانی که کالایی در بورس های کالایی 
پذیرش می شود از شمول قیمت گذاری ها خارج می 
شود و بارها در مباحث تخصصی به این موضوع اشاره 

و تاکید شده است.
2 گروه مخالف بازار سرمایه

پورابراهیمی با بیان اینکه اگر به دنبال توسعه و 
پیشرفت کشور و مبارزه با فساد هستیم باید زمینه 
عرضه کالاها در بورس بیش از گذشته فراهم 
شود، ادامه داد: به نظر می رسد برخی مقاومت ها 
در برابر این موضوعات، یا از عدم اطلاع افراد ناشی 
می شود و یا در عقبه تصمیمات گروهی دیگر، یک 
فضای رانتی قرار دارد و طبیعتا این افراد در این 
 خصوص نگران بوده و تمایلی به شفافیت ندارند.
است بورس  موافق شفافیت   هر عقل سلیمی 

او افزود: برای مثال در موضوع سیمان هر عقل سلیمی 
می پذیرد که سیمان باید به صورت شفاف در ساختار 
مشخصی عرضه شود تا عرضه کنندگان، خریداران، 
نحوه کشف قیمت ها و روند معاملات مشخص شوند. 
در سال های اخیر و به ویژه دو سال گذشته تاکید ما به 
بورس کالا این بود که فرآیندها در عرضه محصولات به 
نحوی مدیریت شود که حتی خریداران خرد نیز امکان 
حضور داشته باشند و تنها بلوک های بزرگ و خریداران 
عمده را شامل نشود؛ خوشبختانه این مکانیزم نیز 
توسط بورس کالا دیده شد و ظرفیت سازی برای آن 

صورت گرفت
صدور هزاران کد خرید سیمان در برابر 2۰ دلال 

بزرگ
وی تاکید کرد: موضوع مذکور به عینه در عرضه های 

سیمان دیده شد و شاهد صدور چند هزار کد خریدار 
برای سیمان در این ایام کوتاه در بورس کالا بودیم 
که موضوع مهم این است که این کدها همگی قابل 
رصد هستند. این در شرایطی است که در رهگیری 
شمار خریداران کلان سیمان طی سالیان گذشته 
تنها به ۱۵ تا ۲۰ خریدار عمده در کشور می رسیم 
که کل سیمان تولیدی از طریق آن ها به حلقه 
های بعدی توزیع شده است؛ پس مشخص می 
شود چرا برخی افراد با فراهم شدن خرید مستقیم 
 هزاران مصرف کنندگان سیمان از بورس مخالفند.

وی با تاکید بر این موضوع که بورس کالا انتقال 
مستقیم عرضه به تقاضاست و فرآیند سفته بازی و 
دلالی را در این میان حذف می کند گفت: افرادی 
که با حذف دلالی و واسطه گری و عرضه محصولات 
در بورس کالا مخالفند به دلیل حذف رانتی است 
که طی سال های گذشته به دلیل نبود شفافیت 
بدست می آوردند. اساسا کسانی که با بورس 
کالا مخالفتند از مکانیزم بورس هم اطلاعی 
ندارند و فرض را بر این گذاشته اند که در بورس 
 قیمت ها به صورت دستوری تعیین می شود.
 بزرگنمایی معایب کوچک در برابر ثمرات بزرگ

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در پاسخ به این 
پرسش که چگونه برخی مسوولان طی ۱۸ سال 
گذشته با مکانیسم بورس کالا آشنایی پیدا نکرده 
اند؟ گفت: فرض کنید محصولی در بورس کالا 
عرضه می شود که به طور طبیعی در کنار ثمرات 
بزرگ معاملات بورس، معایب کوچکی نیز به چشم 

می خورد که البته همین معایب کوچک نیز باید رفع 
شود؛ اما در این زمینه برخی مدیران با بزرگنمایی آن 
معایب کوچک، اطلاعات بازار را به مسوول عالی رتبه 
و سیاست گذار بازار به شکل دلخواه خود ارائه می 
کنند و همین می شود که بعضا حتی مدیران ارشد 
نیز به طور غیرکارشناسی در تقابل با بازار سرمایه 

اظهار نظر می کنند.
چرا بورس کالا؟

پورابراهیمی در پایان گفت و گو با کالاخبر تاکید 
کرد: حسن بعدی عرضه محصولات در بورس کالا 
این است که در فضایی که طی سال های گذشته 
وجود داشت، فاصله معناداری میان قیمت تولید و 
عرضه با مصرف ایجاد شده بود اما بورس کالا توانست 
 این فاصله را به میزان قابل توجهی کاهش دهد.

او در پایان داد: سال ها با قیمت های دستوری خارج از 
سیستم بورس کالا، کالایی از سوی تولیدکننده به بازار 
عرضه شده که مصرف کنندگان با قیمت های بسیار 
بالاتری نسبت به عرضه آن محصول را دریافت کرده اند 
که این رویه یعنی مصرف کننده مواد مورد نیازش را با 
بهای تمام شده بسیار بالا خریداری کرده اما در مقابل 
تولیدکننده هم با قیمت فروش بسیار پایین مواجه شده 
است. به عبارت ساده تر، در سیستم معاملات خارج از 
بورس کالا، دو طرف جریان عرضه و تقاضا به شدت با 
مشکل مواجه شده و این وسط یک جریان دلالی شکل 
گرفته که هر روز تنومندتر و بزرگ شده و بر اقتصاد 
بازار چنبره زده اند که باید به واسطه توسعه عرضه ها 

در بورس کالا به اینگونه جریان ها در اقتصاد پایان داد.

وزیر کشور دولت سیزدهم کیست؟

 مخالفان ورود سیمان به بورس یا بی اطلاع اند یا رانتخوار

 

اسـتان  امیـد  کارآفرینـی  صنـدوق  مدیـر 
کرمـان گفـت": صنـدوق کارآفرینـی امیـد 
در دو سـال اخیـر دو نوبـت مهلـت هایـی 
بـه مشـتریان داده و یـک نوبـت قـرار اسـت تـا 
پایـان مـرداد مـاه صـورت بگیـرد و مـواردی 
 بـه جـز ایـن نیـز خودمـان ورود کردیـم.

پورواجـد تصریـح کـرد: در حـوزه گردشـگری، 
رسـتوران هـا، بـوم گـری و باشـگاه هـا چنـدن 
نوبـت اسـتمهال وام هـا انجـام شـده زیـرا ایـن 
مشـاغل آسـیب زیـادی از کرونـا دیـده و عمده 
پرداختـی صنـدوق در این بخش هاسـت. ضمن 
اینکـه به برخـی تولیـدی هـای پوشـاک کمک 
 کردیـم بـه تولیـدی ماسـک تبدیـل شـدند.
وی بیـان کرد: رسـالت اصلـی صندوق اشـتغال 
اسـت و خودمـان را شـریک وام گیرنـده هـا می 

دانیـم و و اگـر می خواهیم اشـتغال حفظ شـود، 
 بایـد حمایت کنیم تا بـه نتیجه مطلوب برسـیم.

مدیـر صنـدوق کارآفرینی امیـد اسـتان کرمان 
با اشـاره بـه اینکـه پرداخت تسـهیلات اشـتغال 
روسـتایی را در سـال جـاری همچنـان ادامـه 
می دهیـم، گفـت: از سـال گذشـته در پرداخت 
تسهیلات روستایی حوزه کشـاورزی ممنوعیت 
داریم زیـرا سـهمیه این بخـش کامـل پرداخت 
شـده و از سـوی دیگـر حـوزه صنعت نتوانسـته 
اعتبـار مصـوب را جـذب کنـد و درخواسـت 
دادیـم بتوانیـم ایـن بـرش هـا را تغییـر بدهیـم 
 امـا تاکنـون موفـق بـه ایـن کار نشـده ایـم.
او اظهـار کـرد: از ابتـدای پرداخـت تسـهیلات 
روسـتایی تاکنـون ۱۳۴۵ فقـره بـا مبلـغ ۱۲۸ 
میلیـارد تومـان در اسـتان کرمـان پرداخـت 
داشـته ایـم و در ایـن زمینـه کرمـان بعـد 
از اسـتان هـای سیسـتان و بلوچسـتان و 
 خراسـان رضـوی رتبـه سـوم کشـور را دارد.

پورواجـد بـا اشـاره بـه اینکه تـا شـهریورماه ۱۲ 
میلیـارد تومـان دیگـر نیـز در بخش تسـهیلات 
روسـتایی پرداخـت خواهـد شـد، تصریـح کرد: 
عمده طـرح هـای صنـدوق کارآفرینـی امید در 
حـوزه اشـتغال اسـت و سـپرده گـذاری فـردی 
نداریـم و اسـتان کرمـان بعـد از اصفهـان رتبـه 
 دوم کشـور را در حـوزه تجهیـز منابـع دارد.
وی بیـان کـرد: آمادگـی داریـم در راسـتای 
مسـئولیت هـای اجتماعـی شـرکت هـا و 
صنایـع و معـادن اسـتان کرمـان برای اشـتغال 
جوانـان و حوزه هـای کـم برخـوردار تفاهمنامه 
منعقـد کنیـم و برایـن اسـاس هـر عـددی کـه 
شـرکت هـا و صنایـع سـپرده گـذاری کننـد، 
همـان عـدد را مـا اضافـه و تسـهیلات چهـار 
 درصـد بـه متقاضیـان پرداخـت مـی کنیـم.
مدیـر صنـدوق کارآفرینی امیـد اسـتان کرمان 
با بیـان اینکـه ۲۱۰۱ شـغل از محل تسـهیلات 
روستایی ایجاد شده، گفت: فروشگاه محصولات 

مشـاغل خانگـی و روسـتایی بـا عنـوان "سـی 
سـی" در پارک شـهید کرمان تا پایـان مردادماه 
جـاری افتتـاح می شـود کـه در ایـن فروشـگاه 
محصـولات تولیدکننـدگان مشـاغل خانگـی، 
 روسـتائی و صنایـع دسـتی عرضـه مـی شـود.

وی ادامـه داد: فروشـگاه "سـی سـی" یعنی یک 
محصول در ۳۰ اسـتان و محصول ۳۰ اسـتان در 
یک اسـتان بـه فروش مـی رسـد و بعـد از تهران 
 دومین اسـتان در راه اندازی فروشـگاه هسـتیم.
وی افـزود: در چنـد سـال اخیـر صنـدوق راسـا 
پرداخت تسـهیلات نداشته و سیاسـت کشوری 
اینگونـه اسـت. امـا در قالـب تفاهمنامـه هـا بـا 
سـازمان زندان ها، بنیاد برکت، ورزش و جوانان، 
وزارت کار، اداره ارشـاد و مـدارس غیرانتفاعـی 
 پرداخـت تسـهیلات صـورت گرفتـه اسـت.
پورواجـد در بخـش دیگـری از سـخنانش بیـان 
کـرد: طـرح "هـر روسـتا یـک محصـول" را در 
اسـتان کرمان اجـرا می کنیم کـه در این راسـتا 

مزیـت هـای شـغلی روسـتاها احصـاء و همـان 
حـوزه تقویـت مـی شـود کـه در زرنـد بحـث 
تولیـد نـان گنـدم، در قلعـه گنـج حصیربافـی 
 و در منوجـان خُـس دوزی دنبـال مـی شـود.

وی تصریـح کـرد: در طـرح "روسـتای بـدون 
بیـکار" نیـز در خَبر بافـت طـرح دارد بـه نتیجه 
مـی رسـد و در طـرح "صنـدوق هـای خـرد 
محلـی" بـا همـکاری بسـیج، کمیتـه امـداد و 
بهزیسـتی، پرداخـت تسـهیلات داریـم کـه 
 تنهـا تضامیـن ایـن تسـهیلات، سـفته اسـت.
مدیر صنـدوق کارآفرینـی امید اسـتان کرمان با 
اشـاره به اینکـه در سـال گذشـته کل پرداختی 
صنـدوق ۱۰۳۵ فقـره تسـهیلات بـه مبلـغ ۷۰ 
میلیـارد تومـان بـوده، افـزود: در هشـت سـال 
اخیر ۲۴ هزار و ۸۱۲ فقره تسـهیلات در اسـتان 
کرمان پرداخت کرده ایم و اشـتغال ایجاد شـده 
از محـل ایـن تسـهیلات ۱۹ هـزار و ۹۳۵ مـورد 

بوده اسـت.

ایسنا

گزارش

مدیر صندوق کارآفرینی امید 
استان کرمان گفت: فروشگاه 
محصولات مشاغل خانگی و 

روستایی با عنوان "سی سی" 
در پارک شهید کرمان تا پایان 

 مردادماه جاری افتتاح می شود.
"یوسف پورواجد" امروز ۲۰ 

مردادماه در جمع خبرنگاران 
با اشاره به تاثیر شیوع کرونا بر 
مشاغل اظهار کرد: با توجه به 

شرایط سخت کرونایی دریافت 
کنندگان تسهیلات درخواست 

استمهال می دهند و در واقع 
تسهیلات ما به کسانی داده می 

شود که بی ستاره های حوزه 
اشتغال هستند.
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 کرمان رتبه سوم کشور در پرداخت تسهیلات روستایی
 مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کرمان اعلام کرد

قیمت خودروهای داخلی در بازار
قیمت بازارنام خودرو

8۵0,000,000تومانپژو 2008  

23۵,000,000تومان206  ، تیپ 2

340,000,000 تومان207 ، دنده ای

370,000,000 تومان207 صندوقدار 

212,000,000 تومانGLX ، 40۵ دوگانه سوز

LX ، 14۵,000,000 تومانپارس

3۵8,000,000 تومانH30 کراس

299,000,000 توماندنا معمولی

46۵,000,000 توماندنا پلاس ، اتوماتیک توربو

 LX 210,000,000 تومانرانا

2۵۵,000,000 تومانرانا پلاس

E2 ،  9034۵,000,000 تومانتندر

270,000,000 تومانEF7 ، LX دوگانه سوز

28۵,000,000تومانسمند سورن ، پلاس


